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Besedo 
volivcem! 

Gre za ratne razprave in polc-
Lie , ? * veorl*ntzaci)e nekaterih 

obim. V gornjem delu, kjer pri
pravljajo združitev blejske, bohinj
ske m radovljiške občine, teko pri
prave normalno. Zbori volivcev, ki 
so v vseh treh oblinah pred dnevi 
končali razprave o tem vprašanju, 
so pokazali, da ljudje zelo dobro 
sledijo in razumejo razvoj našega 
komunalnega sistema. Zato so tudi 
X razumevanjem skoraj povsod pod
prli Jredlog združitve. — Razen 
manjšega števila diskutantov so na 
*borih v večini odobravali reorga-
" , z <? C i7°» i** da je to nujno za na
daljnji razvoj teh krajev, se pravi 
v interesu samih prebivalcev. Jako 
razsodno gledanje na stvari je v 
posameznih krajih prijetno iznena
dilo celo občinska vodstva, kjer so 
ob tem celo podcenjevali zrelost 
volivcev. V prihodnjih dnevih bodo 
znova zasedali občinski ljudski od
bori in bodo v imenu volivcev 
sprejeli končno stališče do tega 
vprašanja. O tem bo seveda po-

razpravljal "se OtO in končno 
odločala republiška Ljudska skup
ščina. 

Drugače pa je v spodnjem delu, 
kjer je ^predvidena združitev želez
niške, iirovske in "škofjeloške obči
ne v enotno, močnejšo ekonomsko 
celoto. V Zireh, kakor tudi v Želez
nikih se je »zataknilo*, čeprav je 
bilo o tem že več posvetovanj, je 
ostalo vse na mrtvi točki in le v 
ožjem krogu ljudi, čeprav so po
večini pravilno ugotovili, da rdkvo) 
narekuje okrepitev komun, kar bi 
dosegli z združitvami, so vendarle 
zadržali potek stvari z najrazlič
nejšimi pomisleki. V Železnikih so 
med drugim začeli postavljati dolo
čene pogoje. Tako je v občinskih 
političnih vodstvih nastala parola, 
da prej ne bodo sklicali zborov vo
livcev, dokler ne bo rešeno vpra
šanje gozdov za območje Setske 
doline, pravzaprav dokler tamkaj
šnja kmetijska zadruga ne dobi do
ločene gozdove iz splošnega ljud
skega premoženja. 

Taka in podobnu stališča nikakor 
mso n a mestu. Arondacija gozdov 
oziroma možnost dodeljevanja po
sameznih parcel SLP kmetijskim 
zadrugam je že določena z nedav
nim odlokom Okrajnega ljudskega 
odbora. Po kriteriju tega odloka bo 
to urejeno v vsem okraju enako. — 
Toda to neodvisno od reorganiza
cije občin. Drugo, kar pa najbolj 
moti pri tem, je ugotovitev, da do
ločen ožji krog občinskih vodstev 
nikakor nima pravice s tem zavla
čevati zbore volivcev oziroma od
rekati državljanom, da se oni sami 
izrečejo o tem vprašanju. St[var da
našnje reorganizacije je vprašanje 
razvoja teh krajev, vprašanje nji
hove perspektive s širšega vidika. 
Zato pri tem niso merodajna sta
lišča občinskih vodstev, marveč pre* 
bivalstva v celoti, ki je življenjsko 
zainteresirano za perspektivo svo
jih krajev. 

V gornjem delu, kot že rečeno, 
so volivci zelo razsodno razprav
ljali o tem vprašanju. Prav tako 
bodo morda volivci iznenadili po
samezna vodstva tudi v teh dveh 
dolinah. Stvar reorganizacije je 
namreč sedaj i aktualna in m6žna. 
Odločitve pa so zelo pomembne za 
nadaljnji razvoj posameznih kraiev 
in širše skupnosti. Zato ožja občin
ska vodstva niti ne morejo nositi te 
odgovornosti in so dolžna dati be
sedo najširšemu krogu prebivalcev, 
»lasti pa volivcem. 

K . Makuc 

Za Dovje ia Mojstrano značilen zimski motiv 

S konference S Z D L v Kamniku 

U t r d i t e v 
o r g a n i z a c i j e 

V torek, 17. januarja dopoldne, 
je bila v veliki dvorani kulturne
ga doma v Kamniku letna konfe
renca SZDL občine Kamnik. Od 
363 izvoljenih delegatov se je 
konference udeležilo 335 delega
tov, kar Je doslej največji odsto
tek. Vsi delegati so že vnaprej 
prejeli tiskano porodio o delu ob
činske organizacije SZDL v mi
nulem letu, zato so tem pozorne
je poslušali referat predsednika 
Vinka Gobca o nalogah SZDL v 
letošnjem letu. Razprava je bila 
zelo samoiniciativna in živahna -
Delegati so v glavnem razpravljali 
o vlogi SZDL glede realizacije 
perspektivnega razvoja občine in 

o načinu dela SZDL ter poživitve 
dela sekcij. 2e v preteklem letu 
se je organizacija SZDL v Kam
niku zelo utrdila in je na najbolj
ši poti, da postane pravi ljudski 
parlament. Na konferenci je bil 
navzoč tudi ljudski poslanec To
mo Brejc, k i je govoril o poglabl
jan ju in izvajanju neposredne 
demokracije ter o vlogi SZDL. — 
Analiziral je poročilo o delu kam
niške občinske organizacije in 
opozoril na tiste sestavke v poro
čilu, k i govorijo o delu delavskih 
svetov in o obveščanju članov ko
lektiva o problemih podjetja s po
sebnimi glasili, k i j ih izdajajo ne
katera kamniška podjetja. 

S plenuma Okrajnega sindikalnega -veta 

Besedo proizvajalcem 
Zlasti v manislh podjetjih pomanjkljivo 

d r u ž b e n o samoupravljanje 
V sredo, 18. januarja, Je bil v prostorih Delavskega doma v Kra 

nju plenum Okrajnega sindikalnega sveta, ki Je obravnaval predvsem 
nekatere probleme delavskega samoupravljanja. Letos bo osrednje 
delo sindikalnih organizacij nadaljnje razvijanje delavskega samo
upravljanja. Sindikati bodo tista gonilna sila, ki bo omogočila delav
en, da omaje ,in odstrani iz delavskega samoupravljanja vse biro
kratske elemente, 

vidimo, da je bil ta plan, k i pa Predsednik ObSS z Jesenic je« 
takdj v začetku omenil, d,a se na 
Jesenicah opaža po eni strani do
bro organizirano delavsko samo
upravljanje v 2elezarnl, po drugi 
strani pa je to samoupravljanje v 
obrtnih in gostinskih podjetjih 
samo. formalno. Dotaknil se je 
tudi obratnih delavskih svetov v 
Železarni in posledic, k i Jih ima 
združevanje gostinskih obratov za 
delavsko samoupravljanje. Pred
sednik občinskega sindikalnega 
sveta Bohinj je dejal, da, žal, mo
ra ugotoviti, da delujejo organi 
delavskega samoupravljanja v bo
hinjski občini slabo, kar še po
sebno velja za gradbeno podjetje. 
Tudi obveščanje kolektivov o 
sklepih DS je zelo slabo, saj več 
kot polovica delavstva v kolekti
vih ni seznanjena z delom delav
skega sveta. To je ugotovil občin
ski sindikalni svet Kranj s po
sebno analizo, o kateri bomo ob
širneje poročali v eni izmed na
ših Številk. 

Kakor je bilo iz razprave razvid
no, je delavsko samoupravljanje 
v mnogih podjetjih pod vplivom 
vodilnih uslužbencev. To se jasno 
odraža predvsem letos, ko sestav
ljamo perspektivne plane. Tako je 
neko podjetje v jeseniški občini 
sestavilo tak plan, k i predvideva 
investicijsko Vlaganje v družbe
ni standard šele v letu 1964 (grad
nja stanovanj). Popolnoma je jas
no, da ta plan ni bil sestavljen v 
skladu z zahtevami delavcev, kar 
se je tudi pozneje pokazalo. Dela
vec — proizvajalec ne potrebuje 
samo sodobno strojno opremo v 
podjetju, temveč tudi stanovanje. 
Delavec zahteva, da se morajo 
vzporedno zagotoviti sredstva za 
investiranje v gospodarske name
ne in v družbeni standard. Zato 

Perspektive našift delovnih kolektivov 

niški železarji 
bodo v urlhodniHi desetih letih povečali dohodek na 

zaposlenega z a 146 odstotkov 
Jesenice, 20. januarja - Uprava tukajfinje Železarne je Izdelala 

obširno poročilo o rekonstrukciji tega podjetja v prihodnjih desetih 
letih. Poročilo ugotavlja, da Je strojni park podjetja v celoti dotra
jan za 70 %, In da Je v prihodnjem desetletju potrebno skoraj 35 mi
lijard dinarjev za splošno rekonstrukcijo. Toda vrednost proizvod
nje železarne bi se ob tem povečala od okroglo 32 milijard letos 
na 81 milijard v 1971. letu. Vsak dinar, ki bi ga vložili v rekon
strukcijo bi že z 1971. letom dajal 76 para povečane realizacije -
kar dokazuje, da bodo investicije zelo rentabilne. 

O problemih te najstarejše žele
zarne v Jugoslaviji in o njenem 
zastarelem parku so že govorili na 

Priprave na občinsko konfrrer.co S Z D L v Bohinju 

0 
Minule krajevne konference So- i pristopile k organiziranju posa-

0 1 n£* 2 v e z e delovnega ljudstva 
v Bohinju so bile izredno živah 
E V * 1 S 0

1

č l a n l na nlih razprav
ljali o vsej delavnosti, ki se raz
vija v bohinjskem kotu. Govorili 
so največ o komunalnih proble
mih v občini kot tudi o življenj
ski ravni ljudi. Danes imajo na 
področju Bohinja 6 krajevnih od
borov SZDL, in sicer v Bohinjski 
Bistrici z dvema podružnicama, 
v Polju, Stari Fužini z eno po
družnico, v Srednji vasi, v K n -
prlvntlru in na GorjuJah ter v 
Nomenju. 

Prav na teh konferencah se je 
večina članov SZDL odločila, da 
W v Boh. Bistrici pričeli z grad
njo izobraževalnega doma, ki ga 
bo gradilo gradbeno podjetje »Sa
va« x Jesenic. 

Med pomanjkljivosti pri delu 
organizacij SZDL v bohinjskem 
kotu J« btt* tudi ta, da 1« niso 

meznih sekcij. Prav zaradi tega 
bo posebno poglavje v poročilu, 
ki ga bodo prebrali na občinski 
konferenci posvečeno tudi delu v 
sekcijah. 

V ekviru priorav na občinsko 
konferenco SZDL v Bohinju in 
na bližnjo združitev radovljiške, 
blejske in bohinjske občine, je 
občinski odbor SZDL v Bohinju 
organiziral v teh dneh tudi semi
nar v dveh skuninah. Na podlagi 
izkušenj, k i jih bodo pridobili 
posamezniki na seminarju, bodo 
izdelali tudi program dela za le
tošnje leto. 

Za občinsko konferenco je iz
voljeno oziroma povabljeno 150 
delegatov in gostov. Občinski od
bor SZDL v Bohinju pa se že 
naprej trud^ da bi v organizacijo 
zajeli kar največ prebivalcev s te
ga področja. Danes jih je včla
njenih že 71,26 odstotka vseh pre
bivalcev. M. 2. 

raznih zveznih in republiških or
ganih. Zelo veliko pa so o tem že 
govorili in ugibali tudi sami priza
deti železarji. Sedaj pa je stvar 
dozorela za končno odločitev in 
prihodnji torek bo o tem razprav
ljal tudi Okrajni ljudski odbor na 
svoji redni seji obeh zborov. 

Železarna Jesenice je že v zad
njem desetletju dokaj dvignila 
svojo proizvodnjo. Lani je njena 
zmogljivost dosegla že milijon ton 
celotne proizvodnje, kar je bil iz
reden dogodek kolektiva. Vendar 
je nadaljnja rast proizvodnje ome
jena zaradi zastarelosti obratov. 
Sodobna tehnika, ki je tudi tej 
gospodarski dejavnosti dala nov 
pečat, sili Jesenice v odločitev. 
Al i naj si zastavijo v načrt po
trebno rekonstrukcijo, kar jim bo 
v določenem času lahko zagotovi
lo delovno storilnost v širšem 
povprečju, ali pa naj iščejo bodoč
nost v drugih gospodarskih de
javnostih. Za prvo varianto nare
kuje zlasti tradicija železarstva v 
tem kraju. 

Skupna količinska proizvodnja 
bo čez 10 let; se pravi po rekon
strukciji, dosegla 1 milijon 700.000 
ton letno, vrednost proizvodnje pa 
se bo poveonla r.a okroglo 29 mi
lijard in 100 milijonov dinarjev. 
Izdelovali bodo zlasti mnogo več 
kvalitetnih izdelkov. Zlasti bodo 
povečali izdelavo trafo pločevine, 
brušenega jekla, bele pločevine 
in drugih kvalitetnih izdelkov. 

Vzporedno s takim velikim po
večanjem proizvodnjo al ob na

črtni rekonstrukciji zagotavljajo 
celo zmanjšanja števila delavcev 
in sicer od 7080 lani na 6833 v le
tu 1971. To pa zagotavlja veliko 
povečanje delovne starilnosti in 
dohodka na posameznika. Na vsa
kega zaposlenega delavca se bo v 
povprečju povečala količinska 
proizvodnja za 56%, narodni do
hodek pa celo za 146%. Značilno 
pa je, da v celotnem porastu de
lovne storilnosti in dohodka sploh, 
bodo poslovni stroški v tej splošni 
strukturi dokaj nižji, kar bo omo
gočilo splošno rentabilnost tega 
največjega podjetja v našem okra
ju. -L o. 

»A. ' ' i 

ni bil edinstven primer, sestavljen 
izključno samo po željah vodilnih 
kadrov v podjetju. Zgodi pa se tu
di, da kolektiv razpravlja o na
daljnji gospodarski politiki pod
jetja in da tudi sprejme določene 
sklepe, k i naj j ih predsednik sin
dikalne podružnice zastopa pred 
direktorjem in drugimi vodilnimi 
uslužbenci. Toda prav predsedni
ki teh podružnic nemalokrat po
zabijo, da ne zagovarjajo nekih 
osebnih koristi, temveč zahteve 
proizvajalcev in hitro popuste s 
predlogi kolektiva, ako ti niso všeč 
vodilnim kadrom. 

Zato bo letos, kakor sem že uvo-̂  
doma poudaril, težišče dela sindi
katov prav na krepitvi delavskega 
samoupravljanja. Za to akcijo se 
bo treba dobro pripraviti, ker bo 
znatno težja, kakor pa je bila 
uvedba nagrajevanja po delu. P r i 
tej akciji so sindikalni organi na
leteli na pomoč tehničnega osebja 
v podjetjih, ker je to vedelo, da 
nagrajevanje tudi njim koristi. Se
daj pa bo ta akcija dosti težja^ 
čeprav bo imela samo edini na
men — dati delavcu kot proizva
jalcu popolnoma oblast v roke. 
Pri tem nas ne smejo motiti raz
ne še ne do kraja izvedene orga
nizacijske oblike (ekonomske eno
te in podobno), pač pa moramo 
imeti pred očmi samo eno: omo
gočiti delavcu, da bo lahko svo
bodno razpravljal in da bodo nje
gove zahteve prodrle tudi do 
»vrha«, kjer bodo enakovredne 
zahtevam vodilnih kadrov. 

np 

Merila demokracije 
O perspektivnem razvoju se v naše 

zadnjem času precej govori, zlasti 
ob izdelavi predlogov za petletni 
perspektivni načrt. — Posamezni 
predlogi pa, k i so že doslej izde
lani, ne dokazujejo večjih spre
memb. Sodobna tehnika s hitrim 
tempom ustvarja povsem nove go
spodarske dejavnosti In pušča v 
ozadju druge, ki tako odmirajo in 
se izgubljajo oziroma se pretap-
ljajo v druge. Načrtno vodenje go
spodarstva bi moralo take prirod
no objektivna pogoje vnaprej 
usmerjati. Prav to pa pogrešamo 
v naših perspektivnih načrtih. — 
Nikjer nI predviden določen skok, 

objektivne prirodne pogoje 
In možnosti ter v sodelovanju z 
znanstvenimi analizami In sodob
nimi tehničnimi dosežki dajal 
predloge za perspektivno usmeri
tev posameznih podjetij in panog. 

To je vsekakor zanimiv predlog. 
Velik del naše tekstilne industrije 
Je na primer z dokaj zastarelim 
strojnim parkom. Vprašanje dalj
še perspektive je, ali naj obnav
ljamo to industrijo v Istem obse
gu in lokaciji z novimi stroji ali 
naj bi se postopoma preusmerjali 
na druge vrste dejavnosti; na*pri
mer na elektroindustrijo, na gu
mar stv o itd. Vrsta takih vprašanj 

preorientaoija, večja •corganizacija 
in podobno. 

Na predlog Okrajnega ljudskega 
odbora so lani, a delno že pred
lanskim organizirali posebne raz
prave o perspektivah za tekstilno 
in lesno industrijo, za industrijo 
obutve in za usnjarstvo. Kljub 
mnogim podatkom in analizam 
teh dejavnosM pa so končni za
ključki precej razočarali. Končni 
predlogi namreč z malimi izjema
mi predvidevajo skorajda nespre
menjeni proizvajalni postopek 
brez večjih specializacij, z istimi 
podjetji in obrati; skratka brez bi
stvenih sprememb. 

V nekaterih primerih pa, kjer 
so se komisije začele ukvarjati s 
predlogi večje reorganizacije, 
združevanja in podobno, je kaj 
hitro nastala kritika, češ da je 
pač to odvisno od kolektivov, tla 
nima nihče pravice kršili samo
stojnosti samoupravnih organov in 
podobno. To je bilo zlasti pri lesni 
industriji. Zaradi takih in podob
nih razlogov so zvodenell tudi za
ključki in predlogi za perspektiv
ni razvoj. To se zelo jasno izka
zuje tudi v nadaljnjih pripravah 
za izdelavo petletnega načrta. 

Zato so prav o tem vprašanju 
precej govorili pred dnevi tudi na 
seji okrajnega komiteja Z K . Ob 
tem je Štefan Kadoič iz Kranja 
predlagal, da bi osnovali poseben 
zavod za proučevanje ekonomske
ga razvoja. Ta naj bi proučeval 

je v lesni, kovinski industriji itd. 
IV tovarni Iskra imajo v evidenci 
i kar 80.009 delovnih operacij. Vse 
premalo je namreč orientacije na 
specializacijo — da bi podjetje za
držalo samo nekaj izdelkov iz se
danjega »svaštarstva-K in skušalo 
pri teh doseči večjo kvaliteto, večji 
obseg in se tako močneje uvelja
viti v vse širši konkurenci na 
trgu. 

Pr i tem pa nastane tudi vpraša-« 
nje demokracije oziroma samo
stojnosti kolektivov. Čeprav je to 
v resnici stvar kolektivov pa tudi 
širša skupnost zlasti pa subje¥tiv-
ne sile, nikakor ne morejo biti 
hladne do tega. — Nikakor ni na 
mestu, da bi zaradi formalne de
mokracije puščali kolektive, ki bi 
zašli v težave. Pr i tem bi bila pri
zadeta tudi širša skupnost. Prav 
Je, da kolektive obvestimo o vseh 
dobrih in slabih straneh določe
nega stališča in j im s širše per
spektive prikažemo pravo pot. — 
Prav za tako delo bi bil seveda 
potreben omenjeni zavod. Toda 
nujnost že sedaj sili v nekatere 
odločitve. Okrajni načrt se je za 
letošnje 1961. leto izognil nekate
rih konkretnih opredelitev. Toda 
občinski odbori bodo morali že ob 
sprejemanju letošnjih načrtov 
konkretno povedati ali dajejo 
prednost eni ali drugi dejavnosti. 
To je njihova neposredna in ve
lika naloga. Prav zato Da je to 
vprašanje sedaj zelo aktualno. 

K . M . 

vedal in nekatere so bile take, da 
so se posamezni udeleženci kar 
spogledovali. 

V odmoru sva se srečala. — 
Pravzaprav so mi ga predstavili 
drugi in zelo sem se stri-iial s 
predlogom, da bi ga predlagali 
za člana novega krajevnega od
bora SZDL. 

ni v nobenem organu razen go
lega članstva v sindikalni orga
nizaciji. 

»Kako pa da tako dob po- m 

§§ Nisem ga poznal prej in kar 
B zbudilo me je, da je v tei van 
% tako razgledan in aktiven človek, 
f| ki ga nismi videli Še na nobenem 
9 sestanku- Konferenca S7DL ki 
9 bila pravzaprav precej bolj mr-
H tva, če se ne bi prav on o*la)al, 
8 Najprej ie ostro obso;al nedejav-
§1 nest šo!-':ena odbora, ko so govo-
§ rili o družbenih organizacijah. — 
1 Zatem se je zgražal nad odbor-
p niki, kaj delajo, da je tam taka 
j i cesta, čudil se je zanikrnosti po-
§ trošniškega sveta, ki ne ukrene 
§t ničesar itd. Precej stvari je po-

»Mene v odbor? Ne! To pa ni* 
k&&Ot H*.'* je dejal zelo kratko 
in odločno. 

»Zakdjt Razbremenili bi vas 
drvnih funkrij,* je pripomnil 
moj sot^variš, prepričan, da ima 
pred seboj marljivega družbenega 
dek'vc-.. 

Možakar se je malo obotavljal 
in izogibal odgovoru. Toda mor:d 
se je odločiti in končno je pri
znal, da ne sodeluje v nobeni, 
sploh v nobeni družbeni organiza
ciji. Tudi v podjetju, kjer je za
poslen, nima nobene obveznosti, 

znate delo raznih organizacij tu 3 
na vasi?« sem ga še pobaral. 

»Zanima me to. Tukaj živim.« I 
»Torej ste pripravljeni poma- §| 

gati, sodelovati vsaj v kaki orga- M 
nizaciji, čeprav ne v odboru I 
SZDL?« 

»Ne. Do tega me pa ne pripra- |§ 
vite. laz vam samo povem, kaj § 
in kako delajte, sam pa ne ma- =j 
ra:n biti zraven, ne maram od- H 
govarjati za druge,« je dejal. § 

Hitro smo se poslovili in do- §§ 
mačini so ga ocenili kot večnega f| 
kritikastra, ki vidi in govori samo I 
o posameznih slabostih, pri kate- sg 
rib dela iz muhe konja, sam pa §f 
noče dvigniti prsta brez plačila M 
in noče pomagati v nobeni orga- S 
nizaciji. niti pri krajevnem od- s 
boru Rdečega križa. 

Na srečo takih ni veliko! 
-I C. 1 
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Te oni po s u c T i i 
A R A S POSTAVIL POGOJE ZA PLEBISCIT 
»Al Akbar« je objavil razgovor s predsednikom začasne alžirske 

•lado Ferhatom Abasom. Abas je poudaril: »Samo s pogojem, da 
bodo dana jasna jamstva, je moč izvesti pravi plebiscit, mi pa no
čemo sprejeti plebiscita niti pod nadzorstvom OZN.« 

STRAUSS O V E Z B A N J U BUNDESWEHRA 
Zahodnoncmški obrambni minister Strauss je izjavil na tiskovni 

konferenci, da je možno, da bo v kratkem dosežen britansko-zahod-
nonemški sporazum o vežbanju zahodnonemških čet na britanskem 
ozemlju. 

UPORNIKI SE P R I P R A V L J A J O N A E V A K U A C I J O 
V I E N T I A N A 
V krogih prozahodne vlade princa Buna Uma pravijo, da name

rava ta vlada zapustiti svoj sedanji sedež v Vientianu. Vlada naj , 
bi se preselila v Savanaket, bivši 6edež uporniškega generala No-
savana, če bo silam zakonite vlade princa Suvane Fume v sedanjih 
operacijah uspelo presekati državo na dvoje. 

NOVO FRANCOSKO PIRATSTVO 
Po poročilu pomorskih oblasti Nemške demokratične republike 

je neka francoska bojna ladja ustavila te dni v bližini Gibraltarja 
šolsko ladjo trgovske mornarice NDR »Henrlch Heine«. 

P R O V O K A C I J E PROTI SOVJETSKIM L A D J A M 
Sovjetska zveza upa, da bo vlada ZDA prenehala izzivanje ame

riških oboroženih sil proti sovjetskim ladjam. Ko poroča o novih 
»piratskih akcijah« letalstva in bojnih ladij ameriške vojske proti 
sovjetskim trgovskim ladjam, objavlja agencija TASS pisanje sov
jetskega tiska, ki pravi, da označujejo to provokacijo politično smer , 
administracije Eisenhower-Nixon, ki je nevarna za mir. 

Seminar z a člane p o t r o š n i š k i h 

Ljudje in dogodki Kennedy ¥ 
iiMuumn 

Kamnik — Ta teden je bilo tu 
posvetovanje članov potrošniških 
svetov, ki so bili izvoljeni že pred 
štirimi leti, pa nikakor niso mogli 
najti primerne oblike dela. — Na 
posvetovanju so najprej ugotovili, 
da so potrošniški sveti potrebni, 
ker imajo v Kamniku dovolj širo
ko področje dela. Pač pa je treba 
svete v mestu in na deželi organi

zirati na drugačni podlagi. Doslej 
je imela vsaka trgovina svoj po
trošniški svet, sedaj pa bo za ves 
Kamnik samo en svet. Člani sve
ta bodo izvoljeni na prihodnjih 
zborih volivcev. — Občinski odbor 
SZDL bo za Člane potrošniških 
svetov organiziral poseben semK 
nar. 

Zabnica — V petek, 13. januarja 
zvečer, je bilo v Zabnici v okviru 
Delavske univerze iz Kranja pre
davanje »O izbiri poklica«. Psi
holog tov. Franc Kovač, je v svo
jem zelo zanimivem predavanju 
govoril staršem o zanimivih po

datkih in jim dajal napotke, kako 
naj otrokom pomagajo izbirati 
različne poklice. Le žal, da se 
ljudje niso udeležili predavanja 
tako kot običajno, saj je bilo le 
okrog 60 navzočih. 

Ta petek je prišel v Belo hišo 
v Washingtonu novi gospodar. 
Po dveh mandatnih dobah, torej 
po osmih letih se je iz nje iz
selil slavni vojaški poveljnik In 
manj slavni politik Eisenhower. 
Svoje mesto je odstopil mlade
mu, dinamičnemu Johnu Kenne-
dyju. Po osmih letih so tako spol 
prišli na državno krmilo demo
krati. 

Mnogi pričakujejo, da bo 8 
prihodom nove garniture v Belo 
hišo zavel v mednarodnih odno
sih - konkretneje: v zunanji 
politiki Združenih držav Ameri
ke — nov veter. To so seveda 
samo ugibanja. Večina članov 
nove administracije je že zna
nih. Med njimi so imena ljudi, 
ki so se na najrazličnejših pod
ročjih ameriškega notranjega 
razvoja in zunanjepolitičnih od
nosov, izkazali z naprednimi 
idejami in mnogo realnejšimi 
ocenami položaja kot jih Je ime
lo dosedanje republikansko vod
stvo. To nedvomno v veliki me
ri opravičuje pričakovanja, da 
se bo notranja In zunanja poli
tika ZDA v mnogočem spreme
nila. 

Dejstvo pa Je, da prihaja 
Kennedy na predsedniški polo
žaj v trenutku, k i ni nič kaj raz
veseljiv. Povsod v svetu so se 

blokovska nasprotja do skrajno
sti zaostrila: V Laosu divja dr
žavljanska vojna, v katero so 
ZDA direktno vpletene. Odnosi 
ZDA s Kubo so se do skrajnosti 
zaostrili. Združene države so 
prekinile s to državo diplomat
ske odnose. V Kongu ZDA še 

vedno bolj ali manj neprikrito 
podpirajo Mobutuja In njegove 
plačance v boju proti zakoniti 
vladi in parlamentu. Skratka, 
človek dobi vtis, da se je repu
blikanska administracija močno 
potrudila, da Kcnnedyju že na 
začetku nakopiči na glavo čim

več skrbi in delikatnih situacij. 
Vsi ljudje v svetu, ki Jim je 

pri srcu mir, pa upajo, da bo 
novi predsednik ZDA z njemu 
lastno vitalnostjo uspel prema
gati te ovire in vnesti v medna
rodne odnose nove elemente po
miritve in zbliževanja. 

Nečloveški postopek 
Kaze, da postajajo Mobutuju, 

Kasavubuju in kompaniji, tla v 
Kongu vse bolj vroča. Nemiri v 
lastnih vrstah in uspehi nacional
ne kongoške vojske, povzročajo 
dokajšnjo negotovost in strah med 
njihovimi pristan. Zato se v zad
njem času občuti vse močnejše 
zbližan je med tema dvema »kon-
goškima voditeljema in »pred
sednikom katanske vlade* Čom-
bejem. S skupnimi močmi skušajo 
sedaj vsi trije preprečiti akcije 
zakonite kongoške vlade in želje 
večine kongoškega ljudstva. Pri 
tem jim še vedno sekundirajo če
te Združenih narodov, ki tako 
delajo kaj slabo uslugo ugledu 
OZN. 

Preteklo sredo je nenadoma 
prišlo sporočilo, da so legalnega 

predsednika kongoške vlade Lu-
mumbo premestili iz dosedanjega 
zapora v Thyssevillu v Katango. 
Strpali so ga v neko taborišče 
13 km severozahodno od glavne
ga mesta Elizabethvilla. Očitno 
se Mobutu in Kasavubu nista več 
zanesla na svoje vojake, zlasti ne 
po nedavnem uj>oru v thisvilski 
garniziji. Zato sta oddala svoje
ga jetnika zanesljivejšim stražar
jem: Čombejevim žandarjem, ki 
so povečini Belgijci ali pa so 
vsaj pod njihovim neposrednim 
poveljstvom. 

Premiera Lumumbo so med 
prevozom in v Elizabethvillu 
strahovito mučili. Čeprav so čete 
ZN to početje opazovale, niso in
tervenirale^ Edino kar so pred
stavniki ZN~ storili, je bilo to, da 

•o Čombeju svetovali, naj bi se 
povezal z mednarodnim Rdečim 
križem, da bi se le-1 a pobrigal za 
človeško ravnanje s kongoškim 
premierom. 

Novica o martretiranju Lumum-
be je močno odjeknila med Kon-
gožani in po vsem svetu ter 
povzročila veliko razburjenje. Vsi 
obsojajo čete ZN, ki so zelo ob
čutljive, če gre za najmanjši in
cident z belci, medtem ko mirno 
opazujejo nečloveško pretepanje 
in mučenje zakonitih kongoških 
predstavnikov. 

Vendar ta dogodek samo kaže 
na veliko slabost sedanjih kongo
ških oblastnikov. 

ABC 
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USPEŠNI AVTO-MOTO 
KROZKARJI 
Žirovnica — Na osemletki v Ži

rovnici zelo uspešno deluje Avto-
moto krožek, ki je s pomočjo ne
katerih učiteljev dosegel zavidlji
vo lepe uspehe. Za.učence na šoli 
so i organizirali številna predava
nja o prometni vzgoji in varnosti 
na cesti. Prav tako so imeli tudi 
več tečajev za pridobitev promet
ne pionirske značke i t . in III. 
stopnje. Izpite je uspešno opravi
lo 108 učencev in učenk, medtem 
ko je predavanjem sledilo še mno
go več učencev. Ob raznih praz
nikih so prirejali razna tekmova
nja s skiroji in dvokolesi. Večkrat 
pa so pomagali tudi pri urejanju 
prometa. Do zaključka šolskega 
leta bodo število članov krožk i še 
povečali, prav tako pa tudi vso 
ostalo dejavnost. 

» 
K o v a o b l i k a o b v e š č a n j a i n Izmenjave I s k u š e n l m e d o r g a n i ' 

z a c l l a m l SZDL In d e l o v n i m i k o l e k t i v i 
Pred dnevi, 16. januarja, je Okrajni odbor SZDL izdal prvo 

številko »Tedenskih informacij«. N v dvajsetih ciklostiranih straneh 
so kratka poročila o nekaterih aktualnih vprašanjih. Okrajni odbor 
SZDL obvešča o nekaterih značilnostih v pripravi družbenih načrtov, 
o združevanju kmetijskih zadrug, o delu komisije za družbeno uprav
ljanje in o pripravah za proslave v počastitev 20. letnice vstaje 
naših narodov. Prav tako so tam nekatera obvestila in podrobnosti 
o delu organizacij SZDL v kranjski, jeseniški In tržiški občini. 

V dvorani Zadružnega doma v Velesovem se je v sredo zvečer zbralo precej domačinov. Zbrali so se, 
da so se pomenili o daljšem zdravstvenom tečaju, k i bo prihodnje dni 

Prva Številka »Tedenskih infor
macij«« Okrajnega odbora SZDL 
je prvi uspeh v okrajnem merilu, 
da se pride do novih oblik obve
ščanja ln izmenjav Izkušenj med 
organizacijami SZDL. Gre za noV 
način, ki se bistveno razlikuje od 
raznih biltenov v dosedanji pra
ksi. Namesto navadnih obveščanj 
»nižjih« orfcanov bodo v sedanjih 
informacijah izmenjavali izkušnje 
vertikalno in horizontalno. K r a 
jevne organizacije bodo redno te
densko obveščale svoja občinska 
vodstva o najvažnejših problemih 
in pojavih, o razpoloženju prebi
valstva itd. Občinska vodstva bodo 
po pregledu takih informacij iz 
vseh krajevnih odborov sestavila 
enotne Informacije. V teh infor
macijah bodo v kratkem, telegraf
skem slogu poročali o najvažnej
ših problemih in pojavih ter na
kazali tudi njihovo reševanje. — 
Krajevne organizacije bodo tako 
imele širši vpogled v določene pro
bleme ln pojave in bodo laže 
usmerjale svojo dejavnost. 

Tak način sodelovanja je pred
viden tudi v okrajnem ln morda 
pozneje tudi v republiškem okvi-

,ru. Okrajni odbor SZDL bo prav 
tako sprejemal redne tedenske In
formacije iz občinskih vodstev, j ih 

združeval v enotne »Informacije« 
in j ih razpošiljal občinskim vod
stvom. 

Vendar ta oblika sodelovanja 
vodstev s svojimi organi ni po
vsem t * ^ ^ « ^ »je 
že uvedeno med sindikalnimi or

ganizacijami. Razlika je v glaV 
nem Ie ta, da osnovne orsranizacl* 
je — (sindikalne podružnice) — o' 
sprejmejo odmeva na njihove lir4 

formacije iz občinskega, marveč 
Iz okrajnega merila. Okrajni sin' 
clikaU«l svet je prav tako na osnovi 
rednih tedenskih poročil Iz vseh 
večjih kolektivov pred dnevi izdal 
že 16. številko »Informacij«, v ka* 
terih prinaša Izkušnje posamez* 
nih kolektivov ln tako pomaga 
svojim organizacijam, da se laž« 
znajdejo v 'njihovem praktičnem 
delu. _i. c 

Prvi gumarski razvojni 
izobraževalni center 

Kranj — V minulih dneh je pri
čel z delom prvi gumarski razvoj
ni izobraževalni center, k i so ga 
ustanovili v tovarni Sava v Kra 
nju. Center je kot pravna oseba 
postal zavod s samostojnim f i -
nansiranfem. Začetna finančna 
sredstva je dala Zavodu tovarna 
Sava, kasneje pa bo iskal finanč
na sredstva iz uslug, k i jih bo nu
dil tovarni in kasneje lahko tudi 
vsej gumarski industriji v Jugo
slaviji. 55»vod oziroma center 
vključuje tri sektorje, in sicer 
razvojni sektor, k i ima nalogo 
proučevati celotno proizvodnjo to
varne, nadalje inštruktorski sek
tor in pedagoško-šolskl sektor. 
Slednji bo skrbel za teoretično iz-
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Gorenjski odmevi „MODE" 1961 

Kaj in kako pri 
nekatere naše tovarne za potrošnike 

Radi govorimo, da je Kranj sre
dišče tekstilne industrije, pa tudi 
to, da so na Gorenjskem najbolj
še tovarne čevljev. Zato se mi je 
zdelo kar nekam čudno, da sem 
morala gorenjska podjetja tako 
dolgo iskati po Gospodarskem raz
stavišču. Dobesedno zgubila so se 
v množici razstavljavcev iz drugih 
koncev naše domovine. Najprej 
sem našla razstavni prostor »Al-
mire« iz Radovljice. Hotela sem 
se pozanimati, kako je z modeli, 
ki j ih razstavljajo, zastopnika pa 
nisem našla. Sla sem štirikrat 
okrog paviljona, povpraševala so
sedne zastopnike, ki so me pri mo
jem kroženju z radovednostjo opa
zovali in končno ugotovila, da 
»Almiro« tu nihče ne zastopa, ker 
imajo tako že vse prodano. In po
tem nisem vedela, ali je Sejem 
mode samo zaradi trgovskih pod
jetij, ali pa tudi zaradi česa dru
gega. 

Nekoliko slabše volje sem razi
skovala naprej, odkrila še več pa
viljonov gorenjskih podjetij, med 
njimi tudi štiri, pri katerih sem 
lahko dobila nekaj odgovorov na 
moja vprašanja. Izbira je bila to
rej povsem slučajna. 

to, da večino lepih predmetov, ki 
jih vidijo na raznih sejmih, lahko 
kupijo v trgovinah šele čez leto 
ali več, ali pa sploh ne. Zato sem 
se odločila, da povprašam, kakšna 
je stvar z blagom, ki je sedaj raz
stavljeno v Ljubljani. 

»PEKO«, Tržič 
Večina razstavljenih čevljev se 

mi zdi za naše potrošnike zelo pri
merna; po barvi in obliki so so
dobni, lepi in enostavni. Ste mo
goče katerega od teh parov izde
lali le za sejem? 

Vse te modele smo vzeli Iz te
koče proizvodnje za spomladanske 
mesece in j ih bo tako prav kmalu 
mogoče dobiti v naših trgovinah. 

Se vam ne zdi, da v vaših trgo
vinah ni pravega razmerja med 
modernimi čevlji i n klasično obli
kovanimi preprostimi čevlji, seve
da v škodo modernim. 

Naše evidence kažejo, da le vsak 
peti kunec zahteva moderne čev
lje in se tako mi le ravnamo po 
željah naših odjemalcev. Ce hoče
mo, da se nam Izdelava katerega
koli modela izplača, moramo Izde
lati vsaj 500 enakih parov. - Pri 
marsikaterem, posebno modernem 

Potrošniki so se že navadili na čevlju bi torej zelo tvegali. 

A l i st-j mogoče razmišljali o tem, 
da bi imeli med vašimi modelarji 
tudi likovnega strokovnjaka? 

Vemo, da bi ga potrebovali, ven
dar ga ni lahko dobiti. Samo l i 
kovna izobrazba še zdaleč ne za
dostuje in je važneje, da vsak 
modelar dobro pozna tehnologijo 
usnja in tako oblikuje res upo
rabne trpežne modele, ne pa fan
tazijske. 

»INTEKS«, Kranj 
Večkrat je slišati med kupci ne

godovanje, ker nekaterih vaših iz
delkov, med katerimi je posebno 
znan kvaliteten velveton, v trgo
vinah ni mogoče dobiti. Kako to? 

Velvetona Izdelujemo zelo malo, 
ker nimamo dovolj potrebnih stro
jev. Za drugo naše metrsko bla
go, ki je povečini namenjeno iz
delavi srajc, pa velja, da ga trgo
vine zelo malo prodajo. Pri nas je 
že tako veliko konfekcijskih pod
jetij, ki izdelujejo dobre moške 
srajce, da se nikomur ne splača 
več kupovati blago in ga nositi k 
šivilji, ker je taka srajca dražja. 
Zaradi tega vse blago prodamo 
konfekcijskim podjetjem, s kate
rimi imamo sklenjene širine po
godbe. V trgovino dajemo le manj
še količine blaga ln robčke. 

Kdo izdeluje vzorce za vase 
blago? 

Imamo svojo desenerko. Veliko 
vzorcev pa nam predložijo naŠJ 
največji odjemalci — konfekcijska 
podjetja — sami. 

»PLANIKA«, Kranj 
Ze po bežnem ogledu vaših raz

stavljenih čevljev lahko po vsej 
verjetnosti trdim, da vsi ne bodo 
v prodaji. 

Res je, da smo marsikaterega od 
teh parov izdelali le za modni se
jem, ker se na našem tržišču ne 
bi obnesel. Nekatere, po obliki so-
lldncjše, pa bomo Izdelali že za 
letošnjo pomlad ln poletje. 

Kako nastajajo nove oblike čev
ljev v vaši tovarni? 

Predloge za nove modele Izdelu
jejo modelarji, ki oblikujejo po 
lastnih idejah, po idejah Iz raznih 
revij, včasih j ih pošljemo tudi v 
inozemstvo, da si naberejo novih 
Idej. Vsak model gre potem še v 
razvojni oddelek, ki model vse
stransko obdela in ga da tudi v 
poizkusno nošnjo. Sele potem zbe
remo predstavnike trgovskih pod
jetij in komercialiste, ki skupaj 
odberejo čevlje, ki j ih potem izde
lujemo za prodajo. 

A l i je res potrebno, da so oblike 
naših čevljev vedno nekaj sezon 
za inozemskimi? 

Naše tovarne čevljev se nasla
njajo na zapadno modo in jo tudi 
posnemajo, vendar ne morejo ta
koj pričeti z izdelovanjem vsake
ga novega Inozemskega modela, 
ker morajo najprej preizkusiti na
se tržišče. Tudi pot od prvega mo

dela do široke proizvodnje je dol
ga, zato je povsem razumljivo, da 
zaostajamo. Včasih smo bili tudi 
po tri sezone zadaj, sedaj smo le 
eno. Vso stvar zelo otežkoča to, 
da mora vsaka tovarna zase poiz
vedovati za novostmi, uvažati raz
ne modne dodatke in raziskovati 
tržišče. Veliko truda in deviz bi 
pri tem lahko prihranili, če bi 
ustanovili skupni center za čev
ljarsko Industrijo, ki bi prevzel 
vse te naloge. 

»TISKANINA«, Kranj 
Na sejmu mode ste razstavili 

povsem nove vzorce blaga. Kdaj 
jih lahko pričakujemo v trgovi
nah? 

Vse razstavljeno bla*ro že Izdelu
jemo, okoli 70* odstotkov novega 
blaga je že v trgovinah, ostali del 
bo pa tudi kmalu. Seveda smo 
razstavili le del tega, kar izdelu
jemo, saj imamTf v proizvodnji 
vsako leto kar 4C0 novih vzorcev. 

Kje dobite predloge za vse te 
vzorce? 

Nekaj j ih izdelamo doma, neka
tere odkupimo od absolventov 
Akademije za uporabno umetnost 
iz Beograda aH od domačih in ino
zemskih instHuiov in nekaterih 
posameznikov, ki se s tem ukvar
jajo. 

Ne morem mimo tega, da ne pri
pomnim, da mi nekateri vzorci ni
so prav nič všeč in verjetno tudi 
marsikomu drugemu ne. 

Okusi so pač zelo različni, ven
dar pa prav blaga s takimi vzorci, 
ki so za nsš okus morda preveč 
kičasti, ogromno prodamo po dru
gih krajih. 

obraževanje delavcev, ln sicer ' 
tem, da bo delavce seznanjal * 
celotnim procesom tovarne, o nji* 
hovih pravicah in dolžnostih itd* 
Izobraževalni center vključuje tU* 
di obe šoli, in sicer Industrijsko 
gumarsko in Srednjo tehnično gU' 
marsko šolo,, v katerih je skupn" 
okoli 100 slušateljev. Prva izu# 
dijake v kvalificirane gumar jc> 
druga pa v srednji tehnični vo* 
dilni kader. 

Kakor računajo v tovarni Savfli 
bodo približno v dveh letih prese* 
l i l i vso industrijsko proizvodni 0 

v obrat II, to je na Gaštej. V 9°" 
danjih prostorih v Gregorčičevi 
ulici pa bo imel svoj sedež ra"' 
vojni izobraževalni center. Tak" 
se bodo učenci in dijaki obeh 8°* 
praktično izpopolnjevali v te*11 

centru in prav tako tudi vsi no* 
vosprejeti delavci, tako da bo v 

prihodnje na obratu II potekal* 
proizvodnja z že izurjenim, ka' 
drom. -ao 

ZAPISEK NA ROB 
lllllllil'!!!Tlillllllll!lllllllllllllllllllll!ll|||| 

S T A N O V A N J E Z A 16 DINAR
JEV 
Čeprav se to čudno sliši, je ven' 

darle res. Pravzaprav je to mai* 
podstrešna sobica v Cankarje^ 
ulici št. 17 v Kranju. Ko sta v sP* 
bico stopila še dva člana Občirt' 
skega odbora ZB, da bi se prepri' 
čala o stanovanjskih razmera*1 

člana te organizacije, k i tukaj sta* 
nuje, skorajda nista našla niti sto* 
jišča. Zena, ki je invalidsko upe 
kojena s. sedmimi operacijami W 
meningitisom, je 'bolna nemočrtf 
vzdihovala na postelji. On, Pav** 
Celik, železničar, zaposlen na i*" 
lezniški postaji v Ljubljani, se j ' 
bil utrujen in bled pravkar vrrt-j 
iz nočne službe in skorajda *** 
imel kam sesti. 2e polna štiri le** 
stanujeta v tej sobici. Omara, ml* 
žica, stol, enojna ozka postelja P 
mali električni kuhalnik. Za drU^ 
ni več prostora. Pod posteljo, p°" 
mizo, na omari — povsod je i * ' 
rabljen vsak centimeter. Celo «** 
peč ni prostora. 

In še pogled na stanovanj«^ 
odločbo: kvadratnih metrov 4, tov* 
12, letna amortizacija 190 dinarj«v* 
meseina amortizacija 16 dinarjej. 
in drugo; končna najemnina * 
dinarjev. . 

Le žal, da v 2TP v Ljublja<J 
verjetno ne vedo, kako živi 
hov kurjač, čeprav je že 14 let Pjjj 
njih zaposlen in je obenem tU* 

borec IV. PrekmursK* preživeli 
brigade. -l.o* 
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Ob pripravi za izdelavo perspektivnega piana 

KOOPERACIJA IN MODERNIZACIJA 
Nekatere nove oblike sodelovanja naj pospešijo hitrejšo gradnjo 

Z razpravo o nadaljnjem razvoja 
gradbeništva ln industrije gradbe
nega materiala so bila končana 
posvetovanja s predstavniki gospo
darskih organizacij na Okrajnem 
ljudskem odbora v Kranju. Ker 
predstavlja gradbeništvo danes na
sproti potrebam najbolj zaostalo 
panogo, vam bomo v nadaljnjem 
•kusali podati osnovne misli, ki 
naj bi vodile k modernizaciji grad
beništva. 

Kakor na vseh dosedanjih po
svetovanjih, je direktor Okrajnega 
zavoda za planiranje podal okvir
ne smernice za nadaljnji razvoj 
gradbeništva in z njim vzporedno 
tudi industrije gradbenega mate
riala. Poudaril je, da je mehaniza
cija gradbeništva že zaradi po-
pomanjkanja delovne sile nujna. -
Povečana mehanizacija bo omogo
čila nizek porast delovne sile oo 
eni strani, po drugi strani pa v i 
soko povečanje narodnega dohod
ka. Problem stanovanja in prehra
ne gradbenih delavcev bo treba tu
di nujno urediti, ker bomo na ta 

način delno preprečili tudi fluk
tuacijo delovne sile. 

Skoraj vse gospodarske organi
zacije so sestavile take predloge 
plana, ki ne ustrezajo osnovnim 
smernicam perspektivnega načrta. 
Podjetja ne povečujejo osebnega 
in narodnega dohodka. Večina 
gradbenih podjetij, predvsem pa 
manjša, ne računa pri investicij
skih naložbah na lastna sredstva. 
Isto sliko nam dajo tudi predlogi 
podjetij industrije gradbenega ma
teriala. 

Ako hočemo govoriti o sodelo
vanju med podjetji, nikakor ne 
moremo obravnavati gradbene ope
rative izolirano. Zato so se udele
ženci posvetovanja soglasno stri
njali, naj se skupno obravnavajo 
gradbena podjetja, podietja grad
benega materiala in nekatera les
noindustrijska podjetja, ki so več 
ali mani povezana z gradbeno ope
rativo. Zato so se tega posvetova
nja udeležili tudi zastopniki Jelo
vice, L IP Bled in nekateri drugi. 

Direktor Projekta Kranj, ki se je 

kot prvi javil k razpravi, je dejal, 
da za razvoj gradbeništva žrtvuje
mo vse premalo sredstev. Teh ni 
zaslediti niti v sedanjem perspek
tivnem planu. Sama gradbena pod
jetja nikakor niso zmožna, t da bi 
dvignila svojo gradbeno operativo 
na tako višino, kakor jo imajo ne
katere druge evropske države. Te
ga ne zmorejo niti večja podjetja, 
ki se lahko prilagajajo potrebam 
trga, kaj šele manjša gradbena 
podjetja, ki so neposredno odvis
na od lokalnih interesov. 

Prav zato bi bilo pametno, da bi 
gradbena podjetja našla neko 
skupso obliko sodelovanja. Ena iz
med takih oblik je že skupno iz
koriščanje gramoznic, težkih stro
jev in podobno. Prav pri težkih 
strojih so nekateri poudarjali, da 
opravljajo manjša podjetja teža
ška dela raje z delovno silo, ker je 
takšno delo cenejše, kakor pa da 
bi nabavili težke stroje. Prav zato 
bi bilo tako sodelovanje res nekaj 
nujnega. Smotrno pa bi se bilo pri 
tem povezati z vsemi podjetji, ki 
proizvajajo določene izdelke za 
potrebe gradbeništva. 

Najbolj ovirajo hitro gradnjo 
obrtniške usluge. — Zato bi bilo 
potrebno osnovati posamezne obrt

niške zadruge, tako kakor jih že 
imajo po nekaterih drugih okra
jih. Podjetje bi namreč potem sa
mo sklenilo pogodbo s tako zadru
go in vse dosedanje nevšečnosti 
pri iskanju obrtnikov za finalno 
izdelavo objekta bi na ta način 
odpadle. Tudi obrtniki sami kaže
jo za tako obliko skupnega dela 
izredno zanimanje, saj se nekateri 
celo z Gorenjske vključujejo v ta
ke zadruge v ljubljanskem okraju. 

Povezava med projektanti, grad
beniki in proizvajalci gradbenega 
materiala je zelo šibka in jo bo 
treba okrepiti. Tako na primer 
projektivno podjetje določi v na
črtu za nek objekt tako vrsto ope
ke, katero opekarne sploh ne izde
lujejo, ali pa železo take dimen
zije, ki se sploh ne dobi. Gradbe
na podjetja pa niso zadovoljna s 
kvaliteto opeke, k i jo izdelujemo. 
Dosti so razpravljali tudi kdo in 
kje naj se izdeluje opeka iz žlin
dre in kaj je krivo, da se je ta 
vrsta opeke ponekod slabo ob
nesla. 

Razprava je torej pokazala, da 
naše'gradbeništvo nujno potrebu
je tako sodelovanje in da je treba 
g kooperacijo čim prej začeti. 

np 

Kadar v podjetju spregovorijo delavci 

Popravni izpit v Iskri 
Že ta mesec bodo volili obratne delavske svete In pospešili 
decentralizacijo na ekonomske enote, kjer si bodo delavci 

sami delili osebne dohodke 
Je že skoraj mesec dni, Eb so se po Kranju začele raznaSatl 

vesti, kako so v Iskri »štrajkali-«, kako so se delavci uprli nepra
vilnomu načinu plačevanja in podobno. Posamezni taki glasovi so 
prišli tudi v redakcijo »Glasa« s ciničnimi, izzivalnimi pripombami, 
kako o takem dogodku tisk ne sme nič pisati. 

Začelo se je sredi decembra. — 
Bil i so informativni sestanki po 
vseh obratih. Ta oblika sestankov 
se je prav v Iskri zelo dobro uve
ljavila. Takrat so imeli na dnev
nem redu predlo? novega tarifne
ga pravilnika. Toda prvič se je 
zgodilo, da so se sestanki od 30 
minut, kolikor je predvideno po 
navadi, zavlekli na polni dve uri. 
Delavcem se nI več mudilo niti na 
delo niti na vlak domov, marveč 
so se tako vživeli v razpravo, da 
je minil čas, kot bi mignil. 

Tako dolga, nepredvidena disku
sija, dasi je bila v nekaterih od
delkih dokaj »vroča«, seveda ne 
pomeni nikakršen štrajk, marveč 
je samo zaželena oblika sodelova
nja kolektiva v urejevanju njiho
vih zadev. Seveda se je ob tem 
pokazalo, da tarifna komisija in z 
njo tudi upravni odbor podjetja, 
ki sta predlog tega pravilnika pri
pravila in ga izročila v razpravo 
kolektivu, nista dovolj poznala te
ženj delavstva. Pravilnik so iz
delali v preozkem krogu. 

Pranje spada med težka opravila gospodinje. — To je bilo ne
koč. - Danes Vam sodobna pralna sredstva to delo znatno olajšajo. 
Detergent OSKAR js Vel dober pomočnik pri težkem delu! -
OSKAR pere hitro, uspešno In je poceni! 

Za belo in pisano perilo OSKAR, - za volno, svUo, navlon In 
perlon detergent »PERILO« 

Lesno Industrijsko podjetje Preddvor pri Kranju, 
proda Is osnovnih sredstev 

osebni avto „Fiat Steyer 1400" 
v voznem stanju. 

Interesenti naj se zglasijo pri navedenem podjetju do 
15. februarja 1961. Prednost nakupa imata državni in socia
listični sektor, po zapadlem roku se bo ta odprodal tudi 
privatnemu sektorju. 

LIP Preddvor 

Komisija za uslužbenske zadeve 0L0 Kranj 

razpisuje delovno mesto 

rtforiaU za socialno varstvo 
v oddelku za družbene službe OLO Kranj 

z dokončano višjo lolo za socialne delavce, prakso in 
opravljenim strokovnim izpitom sli z višjo strokovno izo
brazbo. 

Razpis bo zaključen v 15 dneh po tej objavi. Kolikor 
mesto ne bo zasedeno, ostane razpis v veljavi do zasedbe 
tega mesta. Kandidati naj v prošnji, kolkovani s 80 din 
navedejo šolsko izobrazbo in dosedanje službovanje. 

Komisija za uslužbenske zadeve OLO Kranj 

Delovni kolektiv Tovarne verig iz Lesc bo kmalu dobil nov obrat 

Z decembrom, k i je bil po pro
izvodnji najboljši mesec v prete
klem letu, je Tovarna verig Lesce 
zaključila .svojo količinsko proiz
vodnjo z 11,2 % in dosegla realiza
cijo po vrednosti za 124 %. V sa
mem mesecu decembru pa je Ve
riga izpolnila količinski plan s 
124%, medtem ko je bila realiza
cija prodaje dosežena s 154 9/ 0. 

Posamezni obrati so letne ob
veznosti izpolnili takole: 

Obrat vijakarne Je dosegel p lm 
po količini s 109%, 

obrat verigarne je dosegel plan 
po količini s 121,5% 
in obrat kovačnice z 98%. 

K tako dobremu poslovanju v 
teku leta Je pripomogla ugodna 
preskrba s surovinami, polna zase
denost strojnih kapacitet in izbolj
šana organizacija poslovanja. Ze
lo ugodno je vplival na celotno 
delo delovnega kolektiva nov si
stem delitve dohodka po ekonom
skih enotah. Ta nov način plače
vanja ni omogočil samo, da so bili 
delavci zadovoljni, temveč tudi to* 

da so se skupni osebni dohodki 
povprečno na zaposlenega dvignili 
lani za približno 37% v primer
javi z letom 1959. 

Za letošnje leto je Tovarna verig 
v Lescah postavila plan, k i pred
videva za 13% večjo realizacijo 
kakor pa so jo imeli lani. Konec 
marca bo tovarna že imela prvo 
proizvodnjo iz novega obrata, ki 
bo z vsakim mesecem nenehno 
rasla. Prav zaradi proizvodnje v 
novem obratu in zaradi moderni
zacije vijakarne in verigarne de
lovni kolektiv Verige upa, da ne 
bodo z dobro voljo postavljenega 
plana samo dosegli, temveč tudi 
presegli. 

In kakšni so zadnji.sklepi orga
nov delavskega samoupravljanja? 

Sklenili so, da se postopoma 
ukine nočno delo za vse žene, ra
zen 4 delavk v vijačnem obratu, 
kjer Je ozko grlo proizvodnje. -
Predlog sindikalne podružnice, da 
bi uvedli dodatek na tarifno po
stavko glede na službena leta de
lavski svet ni osvojil, ker bi s tem 

kršili načelo — »za enako delo — 
enako plačilo«. Sprejeli so tudi več 
sklepov oziroma priporočil, k i se 
nanašajo na ukinitev nočnega de
la, tako povečanje procentov za 
nočno delo in uvedba toplega ob
roka za delavce, ki delajo v nočni 
izmeni. Odobri se nakup stavbe v 
Crikvenici, katera je za potrebe 
počitniškega doma in ostalih po
gojev najbolj primerna. 

Delavci se v glavnem niso stri
njali z nekaterimi administrativ
nimi spremembami prejemkov — 
kot so bili predvideni v novem 
tarifnem pravilniku iz centra — 
marveč so zahtevali, da morajo 
biti vsake spremembe samo rezul
tat neposrednega delovnega uspe
ha posameznikov. 

Ker je kolektiv močno reagiral 
na predloženi osnutek pravilnika 
oziroma zato, ker je bilo k temu 
preveč pripomb, je upravni odbor 
umaknil celotni osnutek in vse 
organizacije v podjetju so se ob 
tem koristnem »popravnem izpi
tu« lotile druge poti — decentra
lizacije podjetja. 

Delitev na ekonomske enote — 
kot so ondan povedali nekateri 
predstavniki samoupravnih orga
nov podjetja, je bila že približno 
6 mesecev v pripravah. Toda se
daj so nekateri specifični pogoji 
tega podjetja oteževali te pripra
ve. Vendar so stvar pospešili. 
Ze 28. januarja Imajo predvidene 
volitve obratnih delavskih svetov. 
Ustanovili bodo kar 20 ekonom
skih enot, vključujoč seveda tudi 
obrate v Novem mestu, v Novi 
Gorici, v Llpnici in v Otočah. — 
Njihova prva osnovna pristojnost 
bo delitev osebnih dohodkov. Ta
ko bodo delavci brez centralnega 
tarifnega pravilnika sami v svo-
•ih enotah sodelovali v delitvi do
hodka, ki ga bodo ustvarili. Cen
tralni delavski svet bo določil sa
mo princip delitve celotnerra oseb
nega dohodka po ekonomskih eno
tah. — Vse ostalo bodo urejevali 
obratni delavski sveti oziroma sa
mi delavci. 

Delitev oziroma razprave o oseb
nem dohodku, tako predvidevajo, 
pa bodo same odprle še vrsto 
vprašanj o gospodarjenju in eko
nomičnosti, kar bo obratne delav
ske svete samo utrjevalo in Jih 
usposabljalo za prevzem nadalj
njih nalog kot na primer personal
ne službe in podobno. 

Tako se sedaj v Iskri s hitrimi 
koraki pripravljajo na nove obli
ke uveljavljanja stimulativnega 
načina nagrajevanj in razširjanja 
samoupravnih organov. — Morda 
bodo pri tem naleteli na določene 
težave in neskladnosti. Toda vse 
posamezne podrobnosti bodo de
lavci prav gotovo z vso zrelostjo 
spotoma odstranjevali, tako kot so 
znali usmeriti in pospešiti sedanje 
priprave za prve, največje in sme
le korake. K . Makuo 

C brat se i e osamosvojil 
Jndustrija obutve Planika Kranj 

je imela do sedaj svoj obrat tudi 
v Turnišču pri Murski Soboti. S 
1. januarjem letos pa se je ta 
obrat osamosvojil in se sedaj 
imenuje Industrija lahke obutve 
Turni šče s kratico INLO. Je po

polnoma samostojno podjetje in 
bo imelo s tovarno Planiko damo 
komercialno pogodbo. Na osnovi 
te pogodbe bo Planika kupovala 
od podjetja INLO njegove proiz
vode. 

temom čevljarskih strelov - Kranj 
razpisuj« naslednja delovna mesta: 

strojie kl|utavaKar|e - strugari« -
kleparje - pomožnega delavca 
Kača in nastop službe za ven delovna mesta takoj ali 

pe dogovoru. 

Komisija za sklepanje In odpoved delovnih razmerij pri 
Kmetijskem gospodarstvu Šenčur 
razpisuje naslednja delovna mesta: 

1. V O D J A Ž I V I N O R E J S K E S L U Ž B E 
ing. agronomije ali tehnik z večletno pralno 

2. K V A L I F I C I R A N K L J U Č A V N I Č A R 
3. F A K T U R I S T ( K A ) 

srednja strokovna izobrazba 
Osebni dohodek po tarifnem pravilniku, stanovanje po 

dogovoru. Interesenti naj se Javijo Upravi podjetja, Sen-
*•* **. 88 pri Kranju. 

I z k o r i š č a n j e z a u p a n j a 
Z o r a « namerne malomarnosti p p s l o v a -
n|a Staneta Bor četa v K r o l a š t v u Cešnilca 
o r l m a n l k l i a i 273 tlsoC din - l u š m a r s t v o 

Ima k r a t k e noge - Od k o d sredstva 
z a g r a d r f o hiše 

Kakšen bo konec zaradi poneverb v poslovalnici Zavoda «a zapo-
slovanje Invalidov Skofjs, Loka - KrojsAtvo, CeSnJIca - prebivalce 
Selške doline, zlasti pa prizadete: »tansU Bereeta, Terezijo Bogataj, 
Tončko Lotrič ln Mileno Bercetovo, močno zanima. Kakšen bo epilog 
skoraj dvoletnih dogodkov, tudi ml Se ne moremo napisati, vendar 
pa bmo skušali opisati vsaj bežno tamkajšnje dogodke, da si bo 
bralec lahko sam ustvaril sodbo. 

Okrajni tržni inšpektor Je zad
nje de»i preteklega leta pregledal 
poslovne knjige Krojaštva Cćšnji-
ca. Zelo hitro pa je zasledil vrsto 
pomanjkljivosti, k i pa v nekate
rih primerih kažejo na namerno 
prikrivanje. Skratka, ugotovljeno 
je, da Je bil kolektiv v letih 1959 
in 1960 oškodovan zaradi šušmar-
stva za 81.000 dinarjev, zaradi pri
znane poneverbe poslovodje za 90 
tisoč dinarjev in zaradi poslovne 
izgube za 102.000 dinarjev (30. III. 
za 21.000 in 30. IX. 1960 za 81.000 
dinarjev), skupno torej za 273.000 
dinarjev! Vsekakor pa je pričako
vati, da bo sodna preiskava ugo
tovila še nove primanjkljaje. Do
slej je namreč dokazano, da si je 
Berce samo pri osmih naročnikih, 
dinarjev oziroma je podjetju od-
vedel le 64.215 dinarjev. Dejansko 
poneverbo pa je težko ugotoviti ~ 
ker je Berce iz poslovnih knjig 
namerno iztrgal več listov ali pa 
je v njej radiral že vpisane raču
ne ln j ih spreminjal. 

Poslovodja bo odgovarjal tudi za 
načrtno podpiranje šušmarstva, v 
katerega je vpletel kar tri delav
ke iz kolektiva, k i pa so za oprav
ljeno delo prejele seveda tudi pri
meren znesek. Tako je Terezija 
Bogataj izdelala 93 delovnih oblek 
in halj, za kar je prejela 47.650 
dinarjev, Tončka Lotrič za 44 20 
tisoč 300 in Milena Berce za 43 21 
tisoč 650 dinarjev. 

In če k vsemu temu pripišemo 
še, da ima poslovodja Stane Ber
ce tričlansko družino, da je brez 
premoženja in ima le 16.000 dinar
jev mesečnega dohodka, pa si 
kljub temu gradi stanovanjsko hi
šo, si vzrok malomarnega poslo
vanja lahko tolmačimo. Sicer pa 
bi bilo preuranjeno, da bi mi izre
kali dokončno sodbo, ker je za
deva že v preiskavi. Okrajno so
dišče v Skofji Loki je sicer že 
opravilo svoj posel, vendar pa je 
zadevo odstopilo okrožnemu sodi
šču, k i je pristojno, da o tem iz
reče končno sodbo. n. n. 

GOSPODARSKOOOSTI 
IZ D O M O V I N E . . . dalje še več ladij za Jugoslo-
Rekordna proizvodnja mo- vansko-sudansko pomorsko 

torjev. Industrija motorjev v družbo ter veliko potniško 
Rakovici pri Beogradu je iz- ladjo za okrog 10.000 brutto 
delala lani 10.200 motorjev, registrskih ton za Brazilijo. — 
kar je skoraj za sedemkrat 
več kot leta 1957. Tudi pro
izvodnja traktorjev je v zad
njih letih močno porasla. 

Porast proizvodnje celuloze 
ln papirja v tovarni D juro 

Ladjedelnica bo izdelala tudi 
za 50.000 konjskih sil ladij
skih Dieslovih motorjev, kar 
je 40 odstotkov več kot lani. 

Razstava sodobnega pohi
štva. - Prihodnji teden bo v 

Sala j v Krškem. Ta tovarna Opatiji, Reki in Crikvenici 
Je lani dosegla zelo pomemb- razstava sodobnega pohištva, 
ne proizvodne uspehe. Celotni namenjenega za široko potroš-
dohodek se je povečal v pri- njo, gostinstvo in turizem. -
merjavi s predlanskim za 27 Razstave se bodo udeležili po-
odstotkov, medtem ko je f i - membni proizvajalci, k i bodo 
žični obseg proizvodnje pora-
stel za 23 odstotkov. Ob upo
števanju, da se je stalež de
lovne sile lani povečal samo 
za 2,5 odstotka, nam kaže na 
to, da se je morala zelo dvig
niti produktivnost dela; hkra
ti pa je bilo tudi znižano šte
vilo nadur. 

Dela pri gradnji tovarne 
žveplene kisline v Boru v za
ključni fazi. V Boru gradijo 
hkrati z graditvijo nove topil-

dajali 
svete. 

vsa pojasnila in na-

. . . IN TUJINE 
Razširitev kemične industri

je na Madžarskem. Madžar
ska, ki je že v svojem prvem 
petletnem planu vložila v ke
mično industrijo lepe investi
cije, predvideva za sedanji 
petletni plan (1961-1965) še 
stopnjevanje teh naporov. — 
Središče madžarske kemične 

niče in tovarne superfosfata industrije naj bi postalo me 
tudi novo tovarno žveplene sto Solnok ob reki Tisi. V tem 
kisline. Nova tovarna bo v 
kratkem dograjena in bo pro
izvedla letno 273.000 ton žve
plene kisline, ki jo bodo v ci
sternah prepeljali v Prahovo, 
kjer bo predelana v superfos
tat. Tovarna bo docela avto
matizirana in bo zaposlovala 
samo 29 delavcev. 

Obsežne naloge ladjedelni
ce »Uljanik«. Letos bo ladje
delnica »Uljanik« iz Pule iz
ročila naročnikom tanker 
»Beskidi« z nosilnostjo 20.000 
ton za poljsko mornarico, na-

mestu bodo že v kratkem 
Zgradil] več objektov kemične 
industrije. V drugem petlet
nem planu Je predvidena tu
di razširitev naprav za proiz
vodnjo žveplene kisline. 

Donos pšenice in rži v ZDA. 
Po uradnih podatkih so lani 
pridelali v ZDA 1117 milijo
nov bušlov pšenice. Tudi do
nos rži je bil zelo dober, saj 
je bilo z njo zasejano prej
šnjo sezono kar 4,2 milijona 
aerov, letos pa bo nekaj manj 
površine zasejane z ržjo. 



4 STRAN 

O B V E Š Č E V A L E C 
SOBOTA, 21. januarja 1961 

P R O D A M 
Stoje?, zidan štedilnik s plošči

cami, dobro ohranjen, prodam. — 
Tomšičeva 26, Kranj 170/424 

Prodam okna — eno dvodelno in 
4 trodelna z dvojnim paziranjem, 
vrata primerna za skladišče, rob-
kač za koruzo na električni pogon. 
- Naklo 100. 137/431 

Prodam konja — ponija z opre
mo, voz in 800 kg semenskega 
krompirja. Rozman, Cešnjica 5, 
Podnart 176/440 

miiiiiiiiiini!! 
Za pitanje prašičev samo 

R E D I H 
ker pospešuje dcbeljenje 

Prodam plemensko telico, staro 
1 leto in pol, težko 250 kg. Cerklje 
112 203 

Prodam pava. Voglje 92 204/446 
Prodam 5 prašičev po 100 kg tež

kih. Grad 13, Cerklje 203/449 
Prodam skoraj nov stroj za po

biranje zank. Ogled popoldne. — 
Delavska 5, Kranj 206/450 

Prodam kravo mlckarico. Spod
nje Duplje 44, Franc Rant 207/452 

Sobno pohištvo poceni prodam. 
Naslov v oglasnem odd. 208/453 

Prodam otroško posteljico. Ogled 
vsak dan popoldne. — Naslov v 
oglasnem oddelku 209/455 

Foto poveČevalnik 6 X 6 in dele 
pohištva prodam. Pismene ponud
be oddati na naslov: Janez Muro-
vec, Gradnikova 5, Kranj 210/460 

Oglašujte v Glasu. Beseda slane 
15 din. Naročniki imajo polovico 
popusta. Oglasi v Glasu so uspešni. 

Prodam plemenskega vola 500 kg 
težkega. Franc Cebavs, Ljubno 12, 
Podnart 211/463 

Prodam 2 pečici — gašperčka. — 
Gorenjesavska 27, Kranj 212/467 

Posteljo z mrežo in nočno oma
rico prodam. Naslov v oglasnem 
oddelku 213/463 

Počna vratca in vezi, vse kromi
rano, po ugodni ceni prodam. Bo-
zovičar, Trata 7, Sk. Loka 214/469 

Popolnoma nov hladilnik »Lin-
de« in nov dvosedežni moped 
»Tomos« na 3 prestave prodam. 
Naslov v oglasnem odd. 215/470 

Prodam 10 m ! suhih bukovih 
drv. Cena po dogovoru. Naslov v 
oglasnem oddelku 174-433 

Enostanovanjsko hišo, vseljivo, 
v Kranju prodam. Naslov v oglas
nem oddelku 232-471 

Delavska univerza Kranj 

r a z p i s u j e 

A) Šolo za življenja 
za Kranj-cenler 

s ciklusom osmih vzgojno-zdravstvenih predavanj za mla
dino od 17. do 25. leta starosti. 

Prijave sprejema Delavska univerza v Kranju, Delav
ski dom, telefon št. 22-30 (do vključno 31. januarja 1961). 

B) Šolo za starše 
v Stražišču 

s ciklusom 8 vzgojno-zdravstvenih predavanj za starše. 
Prijave sprejema Uprava osnovne šole »Lucijan Seljak« 

v Stražišču. 
Slušatelji pod A in B se lahko vpisujejo vsak dan do 

vključno 31. januarja 1961 in plačajo ob vpisu za celoten 
ciklus 200 dinarjev. 

C) Seminar za vpis na fakulteto 
(elektrotehnika, strojništvo), ki bo pripravil slušatelje z 
nedovršeno srednjo šolo za opravljanje sprejemnega izpita 
na univerzo. 

Izpitni program obsega: 
a) splošni del: pismena naloga na podlagi splošne teme, 

ali teme iz stroke, ki jo želi kandidat poslušati. 
b) posebni del: 1. iz matematike; 2. iz fizike; 3. iz kemije. 
Prijave sprejema Delavska univerza v Kranju, Delav

ski dom - telefon št. 22-30 - do vključno 31. januarja 1SS1. 

Upravni odbor obrtnega podjetja »INSTALATER«, Kranj, 
razpisuje mesti 

MEZDNEGA KNJIGOVODJE 
BLAGAJNIKA 

Nastop službe možen takoj. Osebni dohodek po pra
vilniku podjetja ali dogovoru. - Ponudbe poslati na upra
vo podjetja do 31. januarja 1961. 

Nepričakovano nas je zapustil v 64. letu starosti na5 
ljubi mož, oče, stari oče, brat, stric in svak 

A N T O N MOHORIC 
upokojenec, ameriški rojak 

Pogreb bo v četrtek, 19. januarja 1961, ob 15. uri izpred 
hiše žalosti, Dobravšce št. 3 na pokopališče Gorenja vas. 

Žalujoči: žena Marija, otroci Mara, Ani , Ivanka, 
Milka, Franci z družinami, bratje in sestre ter 
ostalo sorodstvo 

Dobravšce, Gor. vas, Jesenice, Kokrica, Oselica, PŠevo, 
Zetina, 17. januarja 1961. 

OBLETNICA 
Z nezmanjšano bolečino v srcu se spominjava dne 

23. januarja 1957, odkar mirno spava v hladni zemlji vsa 
najina sreča, najina 22-letna hčerka-edinka 

E V A DOLINSEK, 
medicinska sestra 

Le to naju tolaži, da več ne trpi, ker jo usode zlobne 
val več ne boli. 

Vsem, k i ste jo imeli radi, hvala! 
Kranj, dne 21. januarja 1961 

Oče in mama 

Ob težki izgubi naše ljube mame 

FRANČIŠKE R A J G E L J roj. Trebar, 
upokojenke 

se Iskreno zahvaljujemo vsem, ki so nama v tem težkem 
času pomagali, izrekli sožalje in j i darovali vence. 

Prav prisrčna hvala zdravniku dr. Bajželjnu, ki Ji je 
lajšal trpljenje, gosp. župniku za njegovo spremstvo ter 
pevcem in vsem, ki so jo v.tako velikem številu spremili 
na njeni zadnji poti. 

Žalujoči mož In sin Jernej 

Prodam kmečki mlin na kamne, 
primeren za vsako kmetijsko* go
spodarstvo ali zamenjam za mlado 
goved. Naslov v oglasnem oddel
ku 233-473 

K U P I M 
Večjo količino slame za steljo in 

2000 kg ržene slame kupimo. Vrt
narstvo — Ekonomija, Kranj 

216/444 
Kupim 50 do 60 kg težkega pršu-

tarja. Sp. Duplje 23. 217/451 
Kupim ročni električni vrtalni 

stroj. Naslov v oglasnem oddelku 
230-7063 

Kupim dva grama zlata za zobe. 
Naslov v oglasnem oddelku in 
podružnici Železniki "231-7062 

0 3 T A L 0 
Dam prazno sobo upokojenki ali 

tovarniški delavki v bližini K r a 
nja. Več po dogovoru. Naslov v 
oglasnem oddelku 213/418 

ni!llll!l!l!!l!l!llll!llllll!II!ll!llll!ll|[|llll!lllllll|[l!lllllllllllllllllll!l 
V februarju letos bo polkva-

lifikacijski tečaj za perice. Prijave 
s priporočili delodajalcev pošljite 
do 31. januarja 1951 na Zavod za 
napredek gospodinjstva, Stritar
jeva 6, Kranj 

Sprejmem mizarskega pomočni
ka. Wendling, C. J L A 20, Kranj 

219/445 
Potrebujem pomoč v gospodinj

stvu trikrat tedensko ali po dogo
voru. Naslov v oglasnem oddelku 

220/454 
Izgubila sem očala v etuiju od 

Tiskanine do Mlečne restavracije 
— dne 16. januarja ob 2. uri. Po
štenega najditelja prosim, da jih 
odda proti nagradi. Zlata Humer, 
Tiskanina, Kranj 221/456 

Zima je tukaj. Ljubitelji narave 
ne pozabite na turistično vas Ljub
no, k i je oddaljena četrt ure hoda 
od železniške postaje. Dostopna je 
tudi z avtomobili. Lepa smučišča. 
Vsa oskrba vam je na razpolago 
v gostilni Ambrožič. Vsako večjo 
udeležbo, prosim, javiti vnaprej. 
Vsak četrtek, soboto ali nedeljo 
gostje lahko gledajo televizijske 
oddaje. Vabljeni 222/457 

22-letni fant, kvalificiran dela
vec, preprost, skromen in miren, 
želi spoznati mirno in pošteno 
dekle do 23 let starosti. Ponudbe 
oddati v oglasni oddelek pod »Ne 
čakaj na maj« 223/461 

Ženski škorenj sem Izgubil 17. 
januarja od Avtoprometa do že
lezniške postaje. Najditelja pro
sim, naj ga proti nagradi vrne na 
naslov v oglasnem odd. 224/452 

Sprejmemo močnega delavca od 
17. leta dalje za priučitev livar
stva. Ponudbe oddati v oglasni o 1-
delek 225/464 

Fant Izučen čevljarske obrti, 
gre po službi pomagat za stano
vanje. Ponudbe oddati v oglasni 
oddelek 226/465 

Iščem upokojenko iz Kranja za 
dopoldanske ure. Ostalo po dogo
voru. Tavčarjeva 11, Kranj 126/342 

Dekleti, ki delata na 2 izmeni, 
dobita sobo za majhno pomoč v 
gospodinjstvu. Naslov v oglasnem 
oddelku 164/413 

Pošteno dekle, ki ima veselje do 
priueilve popravljanja nogavic, 
dobi dobro mesto. Ponudbe oddati 
v oglasni oddelek pod »Poštena« 

165/414 
Gospodinjska' pomočnica, samo

stojna, poštena dobi službo takoj. 
Lepa soba in dobra plača. Naslov 
v oglasnem oddelku 166/415 

Za nižinsko planinsko postojan
ko iščemo pomočnico. Ponudbe z 

navedbo dosedanjega službovanja 
poslati na naslov: Akademsko pla
ninsko društvo, Ljubljana, Poljan
ska 6 167 

Podjetja, ustanove, družbene or
ganizacije! Poslužujte se najcenej
šega obveščanja z oglaševanjem v 
našem listu. Glas čita vsak drugI 
prebivalec Gorenjske. 

Za planinsko postojanko v Ju
lijskih Alpah iščemo zakonski par 
(žena kuharica). Mesečni dohodki 
po dogovoru. Možnost zakupa. Po
nudbe z izčrpnim popisom dose
danjega delovanja poslati na 
oglasni oddelek pod šifro »Nižin
ska postojanka« 178 

OBVESTILO! Obveščamo, da se 
spominska svečanost internirancev 
taborišča Medjurečja (Ivanića) ob 
20. obletnici vrši v nedeljo, 22. ja
nuarja 1961 ob 9. uri v gornjih pro
storih Kazine na Jesenicah. — Pr i 
pravljalni odbor. 179/6013 

Gostilničarji — obrtniki, uredim 
vaše knjigovodstvo vestno in na
tančno. Ponudbe oddati v oglasni 
oddelek pod »Bilancist« 182/420 

Pletiljo, lahko samo nekaj ur na 
dan, sprejme Boro Kušlan, Gre
gorčičeva 4, Kranj 187/429 

V soboto, 14. januarja, sem iz
gubil rezervno kolo za gumi voz 
od Sp. Senice do Smlednika. Po
štenega najditelja prosim, naj ga 
proti nagradi vrne na naslov Jože 
2nidar, Pr. Polica 25, Cerklje 

188/430 
Razočaran v življenju — obrtnik 

45 let želi v skupno gospodinj
stvo k dobrosrčni, naravno inteli
gentni ženski z otroki ali brez od 
40 do 55 let. Poznejša ženitev ni 
izključena. Resne ponudbe oddati 
v oglasni oddelek pod »Razume
vanje« 192-438 

PREDPUSTNA Z A B A V A na 
SmarjetnI gori v soboto, 11. fe
bruarja 1961. Igra priznani sekstet 
»Metronom«. Rezervacije v pisar
ni društva. Planinsko društvo -
Kranj ! 227-478 

Oddam opremljeno sobo intelek
tualnemu moškemu srednjih let. 
Ponudbe oddati v oglasni oddelek 

228- 472 
Opremljeno1 sobo oddam dvema 

tovarišema. Ponudbe oddati v 
oglasni oddelek pod »Takoj« 

229- 477 
Kupim zazidljivo parcelo, dogra

jeno ali nedograjeno dvoitano-
vanjsko hiš > v Kranju ali bližini. 
Naslov v oglasnem oddelku 

231-479 

V A B I L O -
N A 50. SKUPNO SEJO O B F H 
ZBOROV O K R A J N E G A L J U D 

S K E G A ODBORA K R A N J 
Na podlagi 1. točke 126. člena 

zakona o okrajnih ljudskih odbo
rih (Uradni list LRS, št. 19-89/52) 

s k l i c u j e m 
50. skupno sejo obeh zborov okraj
nega ljudskega odbora Kranj, ki 
bo v TOREK, dne 21. januarja 1931 
ob 8.30 uri v sejni dvorani Okraj
nega ljudskega odbora Kranj. 

Predlagam naslednji 
d n e v n i r e d : 

1. poročilo o programu rekon
strukcije Železarne Jesenice; 

2. poročilo o bolnišnični službi; 
3. poročilo o izvrševanju skle

pov okrajnega ljudskega odbora o 
problemih vojaških vojnih invali
dov in udeležencev NOB; 

4. poročilo Zavoda za napredek 
gospodinjstva v Kranju in sklepa
nje o spremembi ustanovitvene od
ločbe; 

Tovarna 
elektrotehničnih In 
finomehaničnih 
izdelkov 

I S K R A - K R A N J 
išče 
za svoj obrat 
v Otočah 
večje število 
nekvalificiranih 
delavk 
in delavcev 

Prednost imajo prebivalci vasi: Otoče, Podbrezje, 
Podnart, Ljubno, Brezje, Mošnje, Posavc 

Kandidati, ki se žele zaposliti v Otočah, naj se 
oglase v kadrovskem oddelku tovarne Iskra Kranj 
in sicer do 15. fobiuarja 1961 

5. sklepanje o spremembi člana 
v komisiji za izvolitev občasnih 
sodnikov Okrožnega gospodarske
ga sodišča v Ljubljani; 

6. imenovanje članov okrajne 
popisne komisije za popis prebi
valstva v letu 1961. 

Takoj po skupni seji bosta v 
sejnih dvoranah okrajnesra zbora 
in zbora proizvajalcev 40. seja 
okrajnega zbora in 42. seja zbo^a 
proizvajalcev Okrajnega ljudskega 
odbora Kranj z naslednjim 

d n e v n i m r e d o m : 
1. sklepanje o odloku o položaj

nih plačah uslužbencev upravnih 
organov in zavodov Okrajnega 
ljudskega odbora Kranj; 

2. sklepanje o predlogih za skle
nitev pogodb o zamenjavi gozdnih 
parcel s privatniki; 

samo za sejo okrajnega zbora 
pa še: 

3. sklepanje o verifikaciji man
data odbornika okrajnega zbora. 

PREDSEDNIK OLO 
Vinko Hafner 1. r. 

RAZPIS 
MEDRUSTVENE 
SMUČARSKE T E K M E 
V I D E M - K O R O S K A -
- S L O V E N I J A 
Smučarsko društvo Rateče—Pla

nica priredi v nedeljo, 29. januar
ja 1961, meddruštvene smučarske 
tekme v tekih združene s tekmo
vanjem mladincev v mednarodnem 
troboju Videm—Koroška—Slovenija 

1. Začetek tekmovanja je ob 
10.30 v Ratečah pri gostilni »Moj-
mir« po naslednjem vrstnem redu: 

a) mlajši mladinci 5 km 
b) starejše mladinke 5 km 
c) mlajše mladinke 5 km 
d) starejši mladinci 10 km 
e) članice 10 km 
f) člani 15 km 
2. Trcboj se izračuna iz rezul

tatov, doseženih na meddruštve-
nem tekmovanju. 

3. Tekmuje se po flksiranem ča
su, zato naknadnih prijav priredi
telj ne bo upošteval. 

4. Prve tri Iz vsakega razreda — 
ne glede na troboj — nagradi pri
reditelj. 

5. Zadnji rok prijav je sobota, 
28. januhrja 1961 do 13. ure, na 
naslov Smučarsko društvo Rateče 
—Planica. Prijavo morajo biti toč
ne (priimek in ime, datum rojstva, 
razred), sicer j ih prireditelj ne bo 
upošteval. 

6. Žrebanje bo v soboto, 28. ja
nuarja 1961 ob 18. uri v tehnični 
pisarni (Turistično društvo). 

7. Objava rezultatov bo na dan 
tekmovanja ob 15. uri pred turi
stičnim društvom Rateče-Planlca. 

8. Vsak tekmuje na svoje stro
ške in i na lastno odgovornost. Pr i 
žrebanju mora vodja ekipe pred
hodno predložiti za vsakega tek
movalca potrdilo o zdravniškem 
pregledu in plačani članarini. 

V nasprotnem primeru tekmo
valec ne bo izžreban. 

9. Pravico tekmovanja imajo vsi 
registrirani člani društev, kot čla
ni TVD Partizan. 

10. Prireditelj si pridržuje pra
vico, da s predhodnim posvetova
njem z vodji ekip spremeni pro
pozicije. 

Smučarsko društvo 
Rateče—Planica 

Vabimo vas na prijetno pusto-
vanje in maškarado v Domu na 
Jezerskem, 11. februarja. 

Najboljše maske bodo nagrajene 
z brezplačnim pensionom v Domu 
na Jezerskem in sicer: 1. nagrada 
15, 2. nagrada 10, 3. nagrada 5 dni. 
Informacije in prijave sprejema 
poslovalnica K O M P A S Kranj, do 
vključno 30. januarja. 

Jesenice »PLAVZ«: 20. januarja 
jugoslovanski film DR. KOLAR, 
21. januarja nemški film ROMAN 
G I N E K O L O G A 

Žirovnica: 21. januarja italijan
ski film SMRT K O L E S A R J A 

Dovje: 21. januarja italijan
ski film SMRT K O L E S A R J A 

Koroška Bela: 21. januarja ar
gentinski film T A N G O L J U B E Z 
NI 

Kropa: 21. januarja ameriški 
barvni film TRIJE ZA REVIJO, 
predstava ob 20. uri, 22. januarja 
ameriški film POTEMNELI A N 
GELI, predstava ob 15. in 19.30 
uri 

Ljubno: 21. januarja italijanski 
barvni film L E P A MLINARICA, 
predstava ob 19.30, 22. januarja 
isti film ob 16. in 18. uri 

Radovljica: 21. januarja ameri
ški barvni film MESTECE P E Y -
TON ob 20. uri, 22. januarja isti 
film ob 15., 17.30, in 20. uri 

Bled: 21. in 22. januarja ameri
ški barvni film POSLEDNJI LOV 

Kranj »STORZlC«: 21. januarja 
slovenski film VESELICA ob 15., 
17., 19. in 21. uri, matineja istega 
filma ob 10. uri, premiera ameri
škega kavboj skega filma CEZ 
P L A N I N E DIVJEGA Z A P A D A ob 
23. uri, 22. januarja ameriški barv
ni film B E N N Y G O O D M A N ob 
10. uri, ameriški kavbojski film 
ČEZ P L A N I N E DIVJEGA Z A P A 
DA ob 13. uri, slovenski film V E 
SELICA ob 15., 17., 19. in 21. uri 

Primskovo »TRIGLAV«: 21. ja
nuarja premiera ameriškega kav
boj skega filma CEZ P L A N I N E 
DIVJEGA Z A P A D A ob 18. in 20. 
uri, 22. januarja isti film ob 14., 
16., 18. in 20. uri 

Stražišče »SVOBODA«: 21. Ja
nuarja premiera francoskega f i l 
ma L J U B I M C A ob 18. in 20. uri, 
22. januarja isti film ob 14., 16., 
18. in .20. uri 

Naklo: 21. januarja ameriški 
barvni film B E N N Y G O O D M A N 
ob 19. uri, 22. januarja ameriški 
kavbojski film OD P E K L A DO 
T E K S A S A ob 15., in 19. uri, ame
riški barvni film B E N N Y GOOD
M A N ob 17. uri. 

Cerklje »KRVAVEC«: 21. janu
arja ameriški barvni film U L I C A 
FREDERICK ST. 10 ob 19. uri, 22. 
januarja isti film ob 16. in 19. uri 

Kamnik: 21. januarja ameriški 
film STRAHOTNE P O P L A V E ob 
20. uri, 22. januarja italijansko 
francoski film S P L A V A R J I Z 
VOLGE, matineja ob 10. uri, ame
riški film STRAHOTNE P O P L A 
V E ob 15., 17. in 20. uri 

Duplica: 21. januarja ameriški 
barvni film ČLOVEK, K I JE PRE
VEČ V E D E L ob 19. uri, 22. janu
arja isti film ob 15., 17. in 19. uri 

H i n o 

Jesenice »RADIO«: 20. januarja 
nemški film R O M A N G I N E K O 
LOGA, 21. januarja ameriški barv
ni film C A J N I C A 

Gledališče »Tone Cufar« Jeseni
ce: uprizori v nedeljo, dne 22. ja
nuarja ob 14.30. uri M Stantetovo 
K E K ^ C IN MOJCA, in ob 19.30. 
uri N . Machiavellijevo M A N D R A -
GOLO, zadnjikrat 

Prešernovo gledališče Kranj: 
uprizori v nedeljo, 22. januarja ob 
10. uri dopoldne URO PRAVLJIC , 
ob 16. uri pa P. Levijevo PO CEM 
JE RESNICA, za izven. 

N A JESENICAH 
Rodile so: 
Smolej Ivanka - dečka, Ambro

žič Antonija - deklico, Pogačnik 
Anica - deklico, Primožič Angela 
— deklico, Rožič Marija — deklico, 
Piber Marija — deklico, LanguS 
Marija — dečka, Čuden Milena j 
deklico, Mencinger Marija — de
klico, Leban Alda — dečka, UrŠiČ 
Zofija — dečka, Munih Alojzija 
dečka, Sebanc Rozalija — deklico, 
Globočnik Francka — deklico, K l i -
nar Jožefa — deklico. 

Umrli so: 
Crv Matevž, star 65 let; PušavC 

Jožefa, stara 80 let; Rožič Marin
ka, novorojenček; Perko Viktor, 
star 65 let; Ravnik Marija, stara 
67 let. 

PODJETJE »AGROSERVIS«, K R A N J 

razpisuje naslednja delovna mesta: 

V E C A V T O M E H A N I K O V 
A V T O K L E P A R J A 
A V T O E L E K T R I C A R J A 
S T R U G A R J A 
K J U C A V N I C A R J A 
P O L K V A L I F I C I R A N E G A S T R U G A R J A 
N E K V A L I F I C I R A N E G A D E L A V C A 

Pogoji: večletna praksa. Osebni dohodki po pravilniku o 
nagrajevanju. — Pismene ponudbe je poslati na upravo 
podjetja: Kranj — Ljubljanska cesta 22. 

Z A H V A L A 
Ob bridki izgubi naše nadvse drage mame, sestre In 

tete 
A N E VRHOVNIK 

se zahvaljujemo vsem, ki so z nami sočustvovali in j i po
klonili vence in cvetje. Posebno zahvalo smo dolžni sose
dom za ves trud in pomoč v teh dneh, zdravnikoma dr. Hr i -
berniku in dr. Križenomskemu za izkazano pomoč, gospo
doma duhovnikoma, zvonarjem in vsem, ki so mamo spre
mili na njeni zadnji poti. 

Žalujoči Vrhovnikovi 
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Prvi javni nastop 
kranjske glasbene šole 

v letošnji sezoni 
Gojenci kranjske Glasbene šole 

so v sredo, 18. januarja, pripravili 
s svojim prvim letošnjim javnim 
nastopom res prijeten večer. Ra
zen solistov iz oddelkov za klavir, 
violino, violončelo, flavto, petje in 
orkestra sta nastopila tudi dva 
tria, kar je vsekakor zelo razve
seljivo, saj pri tem mladi glasbe
niki že zelo zgodaj spoznajo le
poto skupne igre. Izvajali so Bee
thovnov Menuet v G-duru za 2 
violini in klavir, ter Haydnov trio 
v D-duru (I. stavek). 

Tudi solisti so s skrbno izbra
nim programom dosegli lep uspeh, 
saj jih je kranjsko občinstvo na
gradilo z dolgotrajnim ploskanjem. 
Izvajali so dela Staniča, Bortkie-
viča, Puccinija, Ravnika, Skrjabi-
na, Mozarta, Kalinikova, Chopina, 
Vandivija, Rieddinga, Schuberta, 
Rahmaninova in drugih. 

V zadnji točki tega koncerta je 
nastopil godalni orkester, ki je iz
vajal Fioccev Allegro ter Tri 
pravljice za klavir in godalni or
kester Blaža Arniča, ki je temu 
koncertu tudi prisostvoval. Nje
gove pravljice o svatbi, Pravljice 
o mladem junaku, Zakleti grad 
ln Palčki so s svojo melodičnostjo 
in prisrčnostjo našli pri mladih 
glasbenikih veliko razumevanje, 
saj so jih pod vodstvom ravnatelja 
Petra Liparja izvedli res prisrčno 
in z mladostnim poletom. 

Po koncertu je tovariš Peter L i -
par pozdravil navzočega sklada
telja Blaža Arniča in izrazil željo, 
da bi ta skladatelj napisal še več 
takih prikupnih skladbic ža našo 
mladino. 

Koncert je bil v prenovljeni 
zgornji dvorani Delavskega doma, 
k i je zelo primerna za take na
stope. S. P. 

Reforma s t rokovnega 
šo ls tva 

Kranj - Občinski komite L M 
Kranj in Občinski sindikalni svet 
v Kranju se že nekaj časa pri
pravljata na skupni razširjeni 
plenum, ki bo ob koncu tega me
seca. Na njem se bodo pogovorili 
o zelo perečem problemu, in si
cer o reformi strokovnega šolstva. 
Skušali bodo najti skupno pot 
strokovnega izobraževanja mladi
ne po tovarnah, šolah itd., in si
cer v duhu resolucije o strokov
nem šolstvu. 

Da bi skupen plenum kar naj
bolje potekal in da bi bil njegov 
uspeh Čim večji, je' komite mla
dine pripravil in razposlal obširne 
teze vsem vodstvom mladinskih 
organizacij, da se bodo nanj laže 
pripravili in prišli na plenum že 
Z izdelanimi predlogi. 

-an 

S seje Sveta za prosveto in kulturo O b L O Kranj 

š i r n e n a 
mestnega muzeja, Osrednje knjižnice, Prešernovega 

gledališča - najpomembnejših faktorjev kulturnega 
življenja v kranjski občini 

Pred kratkim je bila seja Sveta za prosveto in kulturo ObLO 
Kranj. Na seji so govorili o planu dela in proračunu mestnega 
muzeja, Prešernovega gledališča ln Osrednje knjižnice. Razprava je 
bila zaradi obsežnosti In pestrosti dela na tem področju živahna in 
dolgotrajna ln je zajela delo kulturnih ustanov v mestu ter delo 
Svobod in prosvetnih društev v okolici, da bi b'lo tako najbolje 
obrazloženo povišanje proračuna. Sicer pa ta kljub pomembnosti 
in vedno močnejši dejavnosti teh ustanov ni bistveno višji od lan
skega. 

Delo Osrednje knjižnice Kranj 
je v zadnjem času zelo poživlje-
no, kar je med drugim posledica 
tudi notranje reorganizacije. Delo 
v Studijski knjižnici je postalo z 
novo notranjo organizacijo bolj 
živahno, obisk se je povečal. No
vost je neprekinjen delovni čas 
Ljudske knjižnice, k i je naletel na 
ugoden odmev pri njenih obisko
valcih. Za knjižni fond kranjske 
Ljudske knjižnice je značilno, da 
ima sedaj že 3.3 knjige na 1 ob
čana in je tako med najbogatej
šimi v Sloveniji. Upajo, da bo do 
konca tega leta v knjižnici že 3.9 
knjig na 1 prebivalca kranjske ob
čine. Člani Sveta so ponovno go
vorili o nujnosti pridobitve pro
storov za Pionirsko knjižnico in o 
nadaljevanju pomoči Osrednje 
knjižnice knjižnicam na podeže
lju in strokovnim knjižnicam. 

Delo mestnega muzeja je sicer 
uspešno, vendar zelo ovirano za
radi neprimernih prostorov. — V 
muzeju imajo sedaj vskladiščenih 
okoli 9000 raznih predmetov, s ka
terimi lahko urejujejo le občasne 
razstave. V lanskem letu so imeli 
kar 90.000 obiskovalcev. Predvi
devajo, da se bodo čez dve leti 
lahko preselili v grad Kisselstein, 
kjer je sedaj vajenski dom in ure
dili stalne razstave svojih zbirk. 
V sedanjih prostorih kranjskega 
muzeja bi bil le Prešernov muzej, 
saj je ohranjenih veliko število 
najrazličnejših predmetov tega na
šega največjega pesnika. Mestni 
muzej bo tudi letos nadaljeval z 
varstvom kulturnih spomenikov, 
predvsem z odkrivanjem fresk na 
območju kranjske občine, kar bo 
pomemben prispevek tudi za po
živitev turizma. Ce bodo dobili 
potrebna sredstva, bodo adaptirali 
vsaj spodnje prostore muzeja' in 
dokupili nekaj prenosnih vitrin. Z 
njimi bi lahko uredili potujočo 
razstave zgodovinskih predmetov 
iz posameznih obdobij, k i bi jih 
pošiljali po šolah in večkrat me
njali, kar bi bilo vsekakor zelo 
koristno. Pri muzeju je tudi po-

Pester p r o g r a m 
Zapisek s prve < nje seje likovnega sosveta 
V ponedeljek, 16. januar,a, se je 

eestal na prvi letošnji seji likovni 
sosvet okrajnega sveta Svobod, ki 
je letos pomlajen z nekaterimi no
vimi člani. Na seji so določili pro
gram dela za leto 1961, ki naj po
teka po načrtih nedavnega kon
gresa Svobod v Ljubljani. Likovni 
sosveti pri občinskih svetih Svo
bod bodo sicer še nadalje podpirali 
dejavnost likovnih krožkov in 
sekcij, seveda prvenstveno tam, 
kjer obstaja ta oblika likovne 
amaterske dejavnosti. Večji po
udarek pa bo v prihodnje na 
likovnem izobraževanju prebival
stva, kar predstavlja novo pod
ročje dela, ki bo imelo najrazlič
nejše oblike. Želeti je, da bi se 
mnogo dela odvijalo v obliki klub
skega življenja. Okrajni likovni 
sosvet bo poskrbel za vrsto naj
različnejših kvalitetnih predavanj. 

V E L I K USPEH 
SIMFONIČNEGA ORKESTRA 
RTV L J U B L J A N A 
V Cufarjevem gledališču na Je

senicah je priredil v soboto, 14. 
januarja zvečer, simfonični orke
ster RTV Ljubljana koncert oper-
n i h melodij. Razen orkestra, k i mu 
Je dirigiral Uroš Prevoršek, so pri 
hstt W ^ p r o g r a m a sodelovali so-

s Nada Sevšek — mezzosopran, 
T K o r i t ^ k - tenor oba iz 
Ljubljane ter R i n a Brun - sopran 
li!"emf- 0 d P * d e l je nastop Jese-
S n ? A n d r e j a Kosma, k i zaradi 
obolelosti ni mogel nastopiti. Z iz
branim in izredno kvalitetno po
danim programom, k i je obsegal 
dela Rossinija, Donizettija, Wer-
dija, Poncehiellija, Puccinija Ma-
scagnija, Flotova, Bellinija in Go
tovca, so nastopajoči navdušili ob
činstvo. Za izredni umetniški uži
tek se je v imenu jeseniške Svo
bode in poslušalcev zahvalil profe
sor Sifrer, ki je ob koncu obdaril 
dirigenta in soliste s šopki gorenj
skih nageljnov. Omenjeni koncert 
je organizirala Svoboda Jesenice, 
k i v letošnji sezoni ne prireja le 
lastnih tedenskih prireditev, mar
več organizira tudi gostovanja 
priznanih ljubljanskih in drugih 
insamblov, 

Predavanja bodo zasnovana za 
večje število ljudi ali pa za manj
še v obliki klubskega razgovora. 
Tendenca, da je likovna vzgoja na 
tako široki zasnovi ali pa tudi na 
ozki, nepotrebna, je v bistvu zgre
šena. Sadovi likovne vzgoje se ka
žejo počasi in so del splošnega 
kulturno - prosvetnega poslanstva. 

V drugem delu seje so se člani 
pogovorili in sestavili načrt za 
proslavo 20. obletnice vstaje. Za 
proslavo 'bodo organizirali veliko 
razstavo gorenjskih amaterjev. -
Razstava bo v juliju odprta naj
prej v Kranju, nato pa se bo pre
selila na Jesenice, v Tržič, Radov
ljico, Skofjo Loko in Ziri . Posa
mezne sekcije in likovni krožki 
naj bi še posebej priredili svoje 
razstave, iz katerih bi morda izbi
rali dela za osrednjo razstavo. — 
Likovni sosvet bo naprosil vodstva 
šol in predlagal likovno tekmova
nje v prikazovanju tematike NOB. 
Z vseh šol bi nato izbrali najbolj
še risbe in druga dela otrok in v 
Kranju priredili veliko razstavo. 
Za obe razstavi so predvidene de
narne nagrade. p. 

sebna komisija, ki s sredstvi Sve
ta za kulturo in prosveto odkupuje 
umetniške slike, s katerimi bi poz
neje v gradu Kisselstein uredili 
malo galerijo. 

Zelo pomembno je muzejevo re
stavratorsko delo, saj vse dospele 
prerinete obnovijo in zaščitijo 
pred nadaljnjim propadanjem. — 
Razen tega pripravljajo sedaj et
nografski popis materialne in du
hovne kulture na zgornjem Jezer
skem, Srednji vasi, Cešnjici in v 
nekaterih drugih krajih, zbirajo 
gradivo za zgodovino razvoja go
renjske kmečke skrinje, priprav
ljajo pregled in obdelavo kranj
skih mestnih hiš — gradnje in in 
ventarja — za nov oddelek »Kranj 
od najstarejših časov do danes«, 
etnografijo Begunj, publicistično 

izdajo o staroslovanskih najdbah 
na blejskem gradu in drugo. 

Tudi delo prosvetnih društev in 
Svobod je v zadnjem času dožive
lo občuten vzpon. Poleg Prešerno
vega gledališča v samem mestu, 
ki je seveda — gledano v mejah 
amaterske sposobnosti — najuspeš
nejši, je v naši občini še 16 aktiv
nih prosvetnih društev in Svobod. 
Pri Prešernovem gledališču je ser
visna delavnica, ki nudi tehnično 
pomoč podeželskim odrom, reži
serji Prešernovega gledališča pa 
nudijo podeželskim igralskim sku
pinam strokovno pomoč. 

V Prešernovem gledališču na
meravajo letos povečati gostova
nja poklicnih gledališč. Pred ne
kaj meseci so ustanovili tudi Mla
dinsko gledališče, ki ga bo še tre
ba utrditi. Mladim sodelavcem, ki 
jih je sedaj skoraj 50, bodo sku
šali nuditi vsaj minimalno znanje 
o svetovni in slovenski dramatiki, 
za kar bodo povabili k sodelova
nju znane poklicne slovenske gle-
dališčne umetnike. Mladinsko gle
dališče sedaj pripravlja »Zrelost
ni izpit« in bo premiera verjetno | 
že konec februarja. 

F i l m i , h i j i h g l e d a m o 

B E N N Y GOODMAN - ritev mladega francoskega 
amer. film iz serije »-zgodbe režiserja Loulsa Mallea, za 
XY«, je bil v preteklih dneh katero je avtor prejel 1.1957 
na sporedu v Kranju. Fi lm 
razen odlične jazz muzike ne 
prinaša ničesar, kar ne bi v i 
deli že pred njim v Fantu s 
trobento, Zgodbi o Glennu 
Millerju, Zgodbi o Jonsonu. 
Seveda pa je tudi res, da 
gredo do skrajnosti s senti-
mentalizirane zgodbe, kol 
smo že nekoč pisali o majh
nih ljudeh, k i so nekaj časa 
majhni, pa postanejo veliki 
— po slovesu mislim — dobro 
v promet. Po svoje Je film 
tudi tragičen, saj bi lahko 

v Benetkah prvo nagrado. — 
Film z Jean Marc Bory, Alaln 
Canyjcm v naslovnih vlogah 
rešuje zelo rahločutno, zamo
tano vprašanje odnosov med 
ljudmi. Vprašanje ali je žen-
ska-mati moralno upraviče
na, zaradi preskoplh pozor
nosti svojega moža, morda 
zaradi sumničenj vanj, zapu
stiti ga — zapustiti otroka in 
moža za delček osebne sreče, 
»•sreče ene noči«, neke do
zdevne — imaginarne sreče, 
ki visi nekje v zraku in jo 
človek le sluti — še to ne, — 

gospod Bennv Goodman vsak si jo želi. Mimogrede pokaže 
hip padel z balkona, 

MOZ, K I JE PREVEČ V E 
DEL - Po »Vrtoglavici« v 
Kranju bo v Kamniku te dni 
»Mož, k i je preveč vedel«. Ta 
filmska stvaritev, samosvoje
ga umetnika, ki Je v svojem 
dosedanjem snovanju posnel 
več kot 50 filmov — Hitch-
cocka — je prav gotovo zado
sti pomembna, čeprav ne 
najboljša. Ob filmu vstajajo 
ljudem lasje na glavi, kar pa 
je že stara ugotovitev ob f i l 
mih omenjenega mojstra. — 
Glavno vlogo je upodobil 
James Stewart. 

L J U B I M C A - v Kranju bo 
v teh dneh na sporedu stva-

film na problem današnjosti, 
ko ljudje spričo izrednega 
tempa življenja komajda naj
dejo čas za svoj osebni svet, 
za svojo družino, zase. Fi lm 
ne daje jasnega odgovora na 
vsa zastavljena vprašanja. — 
Pač, odgovor je v skepsi 
glavne junakinje — vendar 
je ta tako širok, da ga mora 
gledalec dopolniti s svojim 
osebnim jazom. 

Fi lm pa je vsekakor Izred
na umetnina. Snemalci so 
uspeli najti v filmu toliko 
drobnih človeških momentov, 
tako nevsakdanjih, da smo 
ob njih prav gotovo presene
čeni. Odlika filma so tudi iz
redno duhoviti dialogi. 

Sredino kultur 
Osem domov in šest med njimi zaprtih - V večini precej razgibana 
dejavnost - Gostovanja priljubljena oblika zbliževanja in spoznavanja 

kulturno-prosvetnih delavcev 
Ob sobotah in nedeljah so ob tem času kulturni domovi zase

deni. Letos pa morda še bolj, kot v prejšnjih sezonah. Zato nas je 
zanimalo, kakšno je življenje v teh domovih med tednom in smo 
preteklo sredo obiskali osem vasi in potrkali na vrata, za katerimi 
se odvija kulturno-prosvetno življenje. Ze za uvod pa naj zapišem, 
da je bila pretekla sreda pravo kulturno zatišje. 

K U L T U R N I DOM IN H L E V 
POD ISTO STREHO 
Prva postaja je bil Šenčur. Ce 

ne bi vedel, kje je kulturni dom, 
bi ga sploh ne našel, ali pa bi 
morda zašel v hlev. Oboje je nam
reč pod isto 6treho, "razlika je le 
v tem, da sa skozi prva vrata sli
ši kravje mukanje, nad drugimi 
pa je napis DPD »Svoboda«. Dom 
je bil ob 14.45 zaprt. Imeli pa 
smo srečo, da smo že v sosednji 
hiši dobili Franca Pipana, člana 
upravnega odbora Svobode, ki se 
je odpravljal na pot s Fiatom 600. 
Le-ta nam je na naše vprašanje 
b kulturnem življenju pri njih od
govoril takole: 

»Dom bo danes ostal zaprt, jaz 
pa sem namenjen v Mavčiče in 
Predoslje, da se dogovorim za 
gostovanje naše dramske druži
ne. V obeh krajih bi se radi pred
stavili z Wilhardovimi »Belimi 
vrtnicami«. Do dogovora je pri
šlo zaradi prijateljev, s katerimi 
sem skupaj zaposlen v Kranju. 
Povem pa vam lahko še, da se 
prav te dni pripravljamo za štu
dij nove uprizoritve, in sicer za 
»Piknik«. 

PRIREDITVE V G A S I L S K E M 
DOMU 

Tudi v Sp. Brnikih je bil Gasil
ski dom, kjer imajo kulturne pri
reditve, zaprt. Neka pionirka pa 
nas je napotila na razgovor k 
predsedniku Prostovoljnega gasil
skega društva Jožetu Jenku. Do
bili smo ga dema, ko se je grel 
v kuhinji in sede na štedilniku 
se pogovarjal s svojo družino. -
»Kako je kaj s kulturnim življe
njem v vaši vasi?« pa je bilo na
še vprašanje, k i je prekinilo za 
kratek čas to zimsko kmečko 
idilo. 

»Pri nas je bolj slabo,-« je za-
čej tov. Jože. Sicer imamo dvora
no kar lepo, vendar pa nimamo 

odra in to se mi zdi, da je glavni 
vzrok mrtvila. V kratkem tudi 
gostovanj nimamo predvidenih. 
Da bi poživili kulturno prosvetno 
delo, pa si vsi (mladina, SZDL in 
gasilci) močno prizadevamo. Mla
dina prireja sicer enkrat mesečno 
ples, v načrtu pa imamo nakup 
televizijskega sprejemnika in ne
kaj šahovskih garnitur. Za zače
tek poživitve bi bilo to vsekakor 
precej.« 

»Ker preurejamo dom, pomemb
nejših kulturno-prosvetnih prire
ditev nimamo. Mladina pa se 
pripravlja, da bi naštudirala ne
ko igro. Vsekakor pa bo o nas 
marsikaj slišati, ko si bomo ure
dili dom. Le-tega pa si urejamo 
sami in v večini z lastnimi sred
stvi. Mladi in stari smo doslej 
pri gradnji opravili že 17.800 udar
niških ur, Jaz sam pa sem jih 
1700. - Za potrebe gradnje smo 
zbrali tudi 6 milijonov dinarjev. 
Približno toliko sredstev pa bomo 
še potrebovali in upam, da jih bo
mo tudi zbrali. Mladina pa se je 
že obvezala, da bo opravila še 
5000 udarniSkih ur.« 

Kullurno-prosvctni delavci Iz Zaloga 

17.800 UDARNIŠKIH UR 
Na podeželju je že tako; vir 

vseh dogodkov je gostilna, pa če
tudi gre za kulturna vprašanja. 
Ker v Lahovčah preurejajo pro-
svetno-gasilski dom, smo se za
tekli v gostilno k Zajcu in tam 
res precej zvedeli. Ivan Kosirnik, 
član upravnega odbora prosvetne
ga društva »Krvavec«, k i dela v 
sklopu z gasilskim društvom, nam 
je povedal naslednje: 

Se prihodnjo sredo, potem pa bo v Preddvoru konec mladinskih plesnih vaj 

V pogovor pa se je vmešal še 
mladinec Peter Hubat: »Nekaj 
prostorov imamo sicer že urejenih 
in v njih se pogosto zbiramo. Ima
mo tudi televizijski sprejemnik 
in magnetofon, ob nedeljah dopol
dne pa najraje šahiramo. Takrat 
se nas zbere tudi po deset in več.« 

SLEDI: DRUGI DEL 
»FANT POD OKNOM« 
V Zalogu je kulturno-prosvetno 

življenje že od nekdaj zelo raz
gibano. Tako je tudi letos, čeprav 
je bila dvorana v sredo prazna. 
V knjižnici pa smo dobili kar štiri 
aktivne delavce, in sicer predsed
nika K U D »Prežihov Voranc« 
Franca Bohinca, člana Antona 
Stareta, knjižničarja Jožeta Staro-
ta i n učiteljico Milko Polajnar. V 
razgovoru smo zvedeli, da je 
dramska družina prejšnjo nedeljo 
gostovala v Velesovem z E. Gre,'*o-
rimovim delom »Na pragu po
mladi«. V pripravah pa imajo de
lo domačega avtorja »Fant pod 
oknom«. »Prvi del: Fant pod ok
nom smo uprizorili že za silve-
strovo,« nam je začel pripovedo
vati avtor Jože Stare, »toda ta
krat se je zadeva tako končala, 
da sem lahko naoisal še drugi dol, 
k i ga bomo začeli v kratkem štu
dirati.« 

Zvedeli pa smo še, da je lutkar
ska sekcija že tudi imela premie
ra »Kako je Pavliha rešil Janka 
in Metko«, da prireja brnlne ve
čere, k i so zelo dobro obiskani, 
da je med domačini za potujočo 
knjižnico veliko zanimanje in da 
bo v nedeljo pri njih gostoval 

kvintet Borisa Kavčiča iz Ljub
ljane. 

T O P L A D V O R A N A 
V Cerkljah je bila dvorana si

cer odprta, vendar pa je bil v njej 
le gospodar Ivan Martinjak, k i je 
z velikim veseljem ogledoval no
vo peč. »Danes nič ne bo in do 
sobote tudi nič, potem pa bo kino. 
Vesel sem, da imamo novo peč. V 
treh urah dvorano tako segrejem, 
da ljudje slačijo plašče, prej pa so 
s seboj nosili termoforke.« Ko smo 
že zapuščali dvorano, smo srečali 
predsednika društva, Justino K o -
ritnik. Povedala nam je, da imajo 
veliko načrtov, zlasti pa v zvezi 
s proslavljanjem 20. obletnice re
volucije. Pripravljajo pa se že na 
novo uprizoritev in sicer »Kuren-
tove neveste«. 

J E R N A C E V LOJZE VSE V E 
V Velesovo smo prišli že precej 

pozno — ob 19.30. Nikjer nikogar 
in tudi prostor v katerem prire
jajo kulturne večere, je bil pra
zen. Le srečno naključje je hotelo, 
da nam je po cesti prihajal na
sproti nek moški s svetilko v ro
kah. Ustavili smo ga in ga prosili 
za nasvet, kam naj se obrnemo? 
»Jernačev Lojze vse ve, samo ne 
vem, kje ga boste dobili.« Lojzeta 
sicer res nismo dobili, zvedeli pa 
smo, da bo dramska družina »Bo
rec« iz Velesovega v nedeljo po
poldne gostovala v Trbojah, zve
čer pa v Voklem. V obeh krajih 
bo uprizorila komedijo D. Ger-
vaisa »Za stanovanje«. 

»TRI VESELE« 
IN STRELCI 
V dvorani zadružnega doma na 

Visokem so se ob 8. uri zbirali 
strelci. Povedati so nam vedeli, da 
so imeli prejšnji večer v istih pro
storih vajo igralci, k i študirajo 
»Tri vesele«. Strelci so bi l i sicer 
nejevoljni, ker se pri njih vsaka 
stvar začne z zamudo. Tako je b i 
lo tudi v sredo zvečer, ko so ime
l i »strelske vaje«. Zbrani so bi l i 
domala že vsi, le tistega še ni b i 
lo, k i bi moral vaje voditi. 

PLESNE V A J E 
Kot nalašč pa se je naša akcija 

veselo končala. V prosvetnem do
mu v Preddvoru so imeli mladin
ci i n mladinke plesne vaje, k i j ih 
je vodila plesna učiteljica Udir 
Darinka. Približno 20 parov se je 
veselih obrazov pozibavalo v 
hladni dvorani i n videti je bilo, 
da jim je žal, ker bodo imeli pri
hodnjo soboto za zaključek vaj že 
plesni venček. Zvedeli pa smo, da 
je sicer kulturno-prosvetno življe
nje precej klavrno, pravzaprav 
domačini sami ne pripravljajo 
kakšnih prireditev, medtem ko 
imajo gostovanja tujih skupin pre
cej pogosta. Tudi v nedeljo jih bo 
obiskala dramska družina iz Du« 
pelj, k i bo uprizorila »Simkove«. 

Vse kar smo zvedeli, kaže, da je 
kulturno-prosvetno delo precej 
razgibano in morda je bilo le na
ključje, da je bila zadnja sreda, 
sreda kulturnega zatišja. Kljub te
mu pa lahko sklepamo, da kraji 
v katerih imajo domove, niso 
smotrno izkoriščeni in da bi bilo 
lahko življenje v "njih še bolj 
pestro. 

B. Fajon 
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Poslovalnica Kombinata konfekcije „BORAC iz Travnika 

Z a d o v o l j i t i p o t r e b a m p o t r e s 
Pisali smo, da so v Kranju v teh 

dneh odprli novo trgovino, poslo
valnico Kombinata konfekcije, 
obutve in perila »BORAC« iz 
Travnika. 

Kot so nam povedali, je ta to
varna najsodobnejša te vrste pri 
nas, saj ima v proizvodnji 
montirane kar najbolj sodobne 
stroje. To podjetje, k i je delalo 
še pred nedavnim izključno za 
potrebe naše armade, se je sedaj 
preusmerilo tudi na proizvodnjo 
izdelkov za široko potrošnjo. Pod

jetje ima po vsej Jugoslaviji že 
okoli 50 prodajaln, od tega jih je 
v Sloveniji šest, in sicer v Ljub
ljani, Celju, Mariboru, v Trbov
ljah, na Jesenicah in v Kranju. 
V najkrajšem času pa bodo poslo
valnice odprli še v večjih indu
strijskih krajih v Sloveniji, v K o 
pru, Postojni in drugod. 

Letni bruto produkt znaša v tem 
podjetju 4,5 milijarde dinarjev. 
Danes je tu zaposlenih 1300 de
lavcev. Podjetje se v zadnjem ča
su precej trudi, da bi prodrlo na 
jugoslovansko tržišče, da bi nudi-

I lo potrošnikom konkurenčno bla
go po dnevnih cenah. 

Kaj vse izdelujejo v tem delov
nem kolektivu? Naj vam kar na
štejemo nekaj izdelkov: vso mo
ško konfekcijo in delno tudi žen
sko, razen tega moške čevlje, v 
zadnjem času pa se že priprav
ljajo na proizvodnjo ženskih čev
ljev. Tu moramo predvsem pou
dariti izredno nizke cene pri 
čevljih. 

Seveda izdelki sedaj niso naj
boljši, vendar z ureditvijo tržišča 
v Sloveniji, se bodo tudi ti izbolj
šali, ko bo trg narekoval potrebe 
Tako je tudi Kranj dobil trgovino 
tega podjetja. Računali so, da jo 
bodo odprli že lani 1. novembra. 
Vendar so pri adaptaciji zaradi 
stare stavbe nastale težave in se 
je to vse skupaj zavleklo, tako da 
je bila otvoritev šele 15. januarja. 
Iz podrtine, bi lahko rekli, je da
nes nastal lep lokal. Za adaptacijo 
so porabili okoli 6 milijonov di
narjev. V trgovini pa so zaposlene 
tri prodajalke in poslovodja. De
lovni čas pa so vskladili z odlokom 
kranjske občine, to je dopoldne 
od 8. ure do 12\ ure in popoldne 
od 14. ure do 17.30. 

M . Z. 

Trgovina z železom v Bohinju 
^je iz antičnih časov. Iz Ajdov-
f skega gradca, Dunaja pri Jereki 
(fin Studorja so železne izdelke to-
^vori l i preko Saškega sedla in Su-
P he v južnih bohinjskih gorah proti 
^Tolminu in Ogleju. Po ukinitvi 
* starih železarskih obratov v Bohi
nju, v času razpada rimskega Im-

t perija In preseljevanja narodov, 
je delo železarjev In tovornikov 
za nekaj desetletij prenehalo. 

• Z nastankom novih topilnic In 
knvačnie v spodnji In zgornji bo
hinjski dolini je trgovina spet prl-

• čela cvete ti. Posebno je še napre
dovala Ka časa grofov Ortenbur-

$>ških. Da bi šlo bohinjsko železo 

!
fie hitreje v denar, so si Bohinjci 
omislili železarske sejme pri Sv. 

, Janezu ob Bohinjskem jezeru. Do 
Ista 1181 so bili v cerkveni lopi 
dvakrat letno dva tedna trajajoči 
sejmi. Na te sejme so prihajali 
Lahi iz onsfra« Julijskih Alp. Z 
bohinjskimi železarji so zamenja
vali živež, vino ln blago za želez
ne hlebčke »lupa« ali pa za Meo, 
žeblje ln pallčasto železo. 

Cesar Friderik III. pa je te sej
me iz neznanega vzroka prepove
dal. Kljub prepovedi ter pazlji
vosti blejskih birlčev zamenjava
l a ni bilo mogoče zatreti. Trgo
vina z železom je imela svojo 
moč. »Barantanje« je Bohinjcem 
prešlo v meso in kri , zato so skri
voma še vedno tnrovall z Lahi, ki 
so železo dobro plačevali, ker ga 
sami niso Imeli. 

Pridobivanje ln prodaja železa 
je ppslaio mikavno tudi za tujce. 
V Bohinj so se pričeli priseljevatl 

ibergam<;ki kovači in nemški kelo-
i n i s l i , na katere nas še danes spo-
^ min jata imeni Laški in Nemški 
^ rovt. 
^ Topilnice !n kovačnice so prišle 

v posest tujih priseljencev, doma
čini pa so postali njihova cenena 
delovna sila. 

Zračni mehurčki 
proti ledu 

V pristanišču Thule na Gron-
^landu bo mogoče pristati tudi po-
^zimi. V njem ne bo ledu. To so 
^dosegli z razmeroma preprosto 
£ pripravo; ki sestoji iz mreže pla
s t i č n i h cevi z luknjicami, k i je na-
fmeščena tik pod vodno gladino. 
I Skozi mrežo spuščajo pod močnim 

pritiskom komprimirani zrok. 

Železa Je bilo vedno več, zato 
so tudi tovorniki Imeli dosti dela. 
Tovorili so ga v lesenih sodčkih, 
katere so močni konji prenašali 
preko strmih gora. TovornHki 
konj Je bil opremljen z železnim 
nagobčnikom, da si na strmih po
teh pri padcu ne bi poškodoval 
zob. Potovanje J« bilo takrat ne
varno tudi zaradi cestnih ropar
jev In zveri. Mnogokrat so se to

vorniki morali spoprijeti celo t 
medvedi. V ta namen Je vsak to
vornik nosil s seboj votlo leskovo 
palico, v kateri je bilo dolgo ostro 
rezilo, ki mu je služilo za obram
bo. Ko so se tovorniki vračali do
mov, so lesene sodčke napolnili i 
laškim vinom, da je bilo doma v 
Bohinju, kjer se je njihov povra-
tek vedno spremenil v pravi praz
nik, le bolj veselo. R. 

Smučarska tekmovanja so r največjem razmahu. Kjer Je le količkaj 
snega, je živahno. Zadnje dni se je po svetu hitro raznesla novica, 
da Avstrijce prekašajo Francozi, ki so si povrh vsega omislili Se 
nov slog; po snegu vozijo »po žabje«. V Avstriji tožijo za nekaterimi 
smučarji, ki so odleteli »čez lužo«, najbolj pa seveda pogrešajo 
»zlatega Tonija«, kl je v Cortini d'Ampezzo pokazal premoč avstrij
skega smučanja. SIcer pa, kdo ve, če ga letos ne bi prehiteli Fran
cozi? — Poznani smučarski as Toni Sailer je verjetno pravi čas 
zaključil svojo smučarsko kariero. Posvetil se je filmu. Prav sedaj 
snema nov film »Kupi si pisan balonček«, v katerem nastopa kot 
drsalec na ledu, njegova partnerka pa je nemška »princesa na ledu« 

Ina Bauer. — Iz tega filma je tudi naš posnetek 
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N E D E L J A , 22. januarja 
Jutranji pozdrav 
Veseli zvoki 
Pihalni orkester L M igra 
zabavne melodije 
Mladinska radijska igra 
Drobne skladbe velikih 
mojstrov 
Matineja za zabavo 
Cimarosiana — orkester 
Gavent Gardenske opere 
Še pomnite t o v a r i š i . . . 
Poje Slovenski oktet 
Z zabavno glasbo v novi 
teden 
V našem zimskem 
turističnem središču — k i 
to še ni 
Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — I. 
Za našo vas 
Koncert pri vas doma 
Naši poslušalci čestitajo 
in pozdravljajo — II. 
Reklame 
Po Madžarski z orkestrom 
Benediot Silberman 
Humoreska tega tedna 
Melodije za vas 
Peli so j ih mati moja . . . 
Radijska igra 
Majhni zabavni ansambli 
Trio Slavka Avsenika 
Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 
Izberite melodijo tedna 

II I 
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16.00 
17.15 
18.00 
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18.50 
19.00 

20.00 
20.45 
21.00 

23.05 
23.55 

Dobro jutro 
Nekaj domačih 
Poljska zabavna glasba 
Zbori in scene iz oper 
Zvočni kaleidoskop 
Po svetu jazza 
Za otroke 
Logarski fantje so v gosteh 
Radijska kmečka univerza 
- Cita Bole: Se o 
planiranju rojstev 
Komorni zbor 
RTV Ljubljana 
Nekaj Chopinovih prelu-
dijev 
Naši popotniki na tujem 
Operne melodije 
Šoferjem na pot 
Športni tednik 
Slavni umetniki našega 
časa 
Človek in zdravje 
Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 
Glasbeni variete 
Kulturna tribuna 
Koncert Komornega 
orkestra RTV Zagreb 
Iz naših studiov 
Prijeten počitek 
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PONEDELJEK, 23. januarja 18.20 
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TOREK, 24. januarja 
Za šolarje 
Domovina — simfonična 
pesnitev 
Pesmi in priredbe 
Danila Bučarja 
Violinske skladbe 
slovenskih skladateljev 
Utrjujte svojo angleščino 
Sklepni takti 
Odlomki iz opere Manon 
Deset minut iz naše 
beležnice 
Hammond orgle v ritmu 
Narodne v priredbi 
Josipa Pavčiča 
Kmetijski nasveti — 
ing. Mileva Kač: Merkurit 
Za šolarje 
Priljubljene tenorske arije 
Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 
Listi iz domače 
književnosti 
Na gostovanju v Kranju 
Intermezzo z godali 
Razgovor z volivci 
Koncert rimskih 
virtuozov 
Kotiček za mlade 
ljubitelje glasbe 
Izobraževalni obzornik 
Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 
Rado Simonitti — 
zborovski skladatelj 
Radijska igra 
Melodije velikih mest 
Komorni večeri pri 
W. A . Mozartu 
Po svetu jazza 
Nočni, akordi 
Prijeten počitek 

SREDA, 25. januarja 
Londonske slike 
Vokalns lirike, ciklus 
pesmi za alt in orkester 
Jezikovni pogovori 
Izbrali smo za vas . . . 
Odlomki iz opere 
Štirje grobijani 
Od polke do mambe 
Za cicibane 
Kvintet Zadovoljnih 
Kranjcev 
Radijska kmečka univerza 
— dr. ing. Dušan Mlinšek: 
Aktualna vprašanja 
v gospodarjenju v kmečkih 
gozdovih 
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15.15 

15.45 
16.00 

17.15 
17.30 

17.45 
18.00 
18.20 
18.45 

20.25 

22.15 
22.50 
23.05 

Za šolarje 
Štiri skladbe za klavir 
in godalni orkester 
»Spominčice. . .« 
Obvestila, reklame in 
zabavna glasba 
Radijska univerza 
Koncert po željah 
poslušalcev 
Sestanek v sredo 
Zabaval vas bo Bi l ly 
Youghn s svojim 
orkestrom. 
Jazz na koncertnem odru 
Kulturna kronika 
Od Gallusa do Hindemitha 
Četrt ure z Olivero 
Markovič 
Ekvinokcij — opera v 
štirih dejanjih 
Mladim plesalcem 
Literarni nokturno 
Iz modernega glasbenega 
sveta 

ČETRTEK, 26. Januarja 
8.55 Za šolarje 
9.25 Revija solistov in 

instrumentov 
10.15 Od Beograda do Moskve 
10.40 Pet minut za novo 

pesmico in Pozdravi za 
mlade risarje 

11.00 Ruski tečaj za začetnike 
11.15 Kitara in orglice 
11.20 Simfonični orkester 

Jugoslovanske 
radiotelevizije 

12.00 Ansambel Srečka Dražila 
12.15 Kmetijski nasveti — 

vet. Franc Skušek: 
Zdravstvena zaščita telet 
v pitanju 

12.25 Od Purcella do 
Wagnerja 

13.15 Obvestila In zabavna 
glasba 

13.30 Črnske duhovne pesmi 
poje kvartet »DO« 

13.45 Veliki zabavni orkestri 
14.10 Popularni orkestrski 

napevi 
15.40 Iz svetovne književnosti 
16.00 Od plesišča do plesišča 
16.30 Iz solistične glasbe 

Maurice Ravela 
17.15 45 minut turizma in 

melodij 
18.00 Tretje dejanje opere 

»Sola za žene« 
18.30 Ciganski napevi 

Ljudski parlament 
Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 
Četrtkov večer domačih 
pesmi in napevov 
Večer umetniške besede — 
Mira Danilova 
Iz jugoslovanske 
glasbene literature 
Po sve'tu jazza 
Sonata za klavir in flavto 
Billy May s trobentami 
in tromboni 
Ameriške popevke 
Prijeten počitek 

PETEK, 27. januarja 
Dobro jutro 
Nekaj domačih 
Reklame 
Simfonija št. 96 v D-duru 
Iz filmov in glasbenih 
revij 
Naš podlistek 
Ritmi iz Latinske Amerike 
Kotiček z mlade ljubitelje 
glasbe 
Od tu in tam 
Poje zbor Primorskih 
akademikov 
Koncert dveh naših 
solistov 
Človek in zdravje 
Sedem pevcev — sedem 
popevk 
Pozdrav iz Makedonije 
Radijska kmečka univerza 
— ing. Vera Marentič: 
Strokovno usposabljanje 
kmetijskih proizvajalk 
Glasba na tekočem traku 
Domači napevi izpod 
zelenega Pohorja 
Obvestila in zabavna 
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11.00 

11.30 
11.40 

12.00 
12.15 

12.25 
12.40 

13.15 

13.30 Zabavni zbori 
13.45 Pihalni orkester J L A 
14.05 Za šolarje 
14.35 Prizori iz opere Ivajlo 
15.15 Obvestila, reklame in 

zabavna glasba 
15.45 Radijska univerza 
16.00 Petkovo glasbeno popoldne 
17.15 Razgovor z volivci 
17.25 Igramo za vas 
18.00 Iz naših kolektivov 
18.15 Hollywoodski simfonični 

orkester 
18.30 Tako pojo in igrajo tuji 

narodi 

19.00 Obvestila, reklame 
in zabavna glasba 

20.00 Zabavni orkester 
Alfred Scholz 

20.15 Tedenski zunanjepolitični 
pregled 

20.30 Skladatelji kot so Jih 
opisali njihovi sodobniki 

21.15 Oddaja o morju 
in pomorščakih 

22.15 Jackie Gleason s svojim 
orkestrom 

22.35 Moderna plesna glasba 
22.50 Literarni nokturno 
23.05 Nočni simfonični koncert 

SOBOTA, 28. Januarja 
5.00 Dobro jutro 
5.10 Nekaj domačih 
6.30 Reklame 
8.05 Glasba ob delu 
8.30 Skladbe za harfo 
8.55 Za šolarje 
9.25 A l i vam ugaja 

10.15 Pesem jeseni -
simfonična pesnitev 

10.40 Angleščina za mladino 
10.55 Zabavni orkester Hans 

Carste 
11.00 Po svetu jazza 
11.30 Pionirski tednik 
11.50 Otroci izbirajo pesmice 
12.00 Vaški kvintet z Reziko 

in Sonjo 
12.15 Kmetijski nasveti: 

ing. Janez Verbič: 
Uporaba sečnine za pitanje 
goved 

12.25 Zabaven opoldanski spored 
13.15 Obvestila in zabavna 

glasba 
13.50 Od arije do arije 
13.30 Zdaj pa po domače 
14.20 Šport in Športniki 
14.35 Naši poslušalci čestitajo 

in pozdravljajo 
15.15 Obvestila, reklame 

in zabavna glasba 
15.40 S knjižnega trga 
16.00 Vrtimo ploščo za ploščo 
16.40 Umetne in narodne pesmi 

poje ženski zbor 
France Prešeren iz Kranja 
17.15 Po kinu se dobimo 
17.45 Plesni orkester 

Kurt Edelhagen 
18.00 Jezikovni pogovori 
18.15 Španski capriccio 
18.30 V tričetrtinskem taktu 
18.45 Okno v svet 
19.00 Obvestila, reklame 

in zabavna glasba 
20.00 Nekaj narodnih in 

domačih za sobotni večer 
20.20 Georgeu se zmeraj kaj 

primeri — dve enaki sliki 
21.00 Melodije za prijeten konec 

tedna 
22.15 Oddaja za naše izseljence 
23.05 Do polnoči v plesnem 

ritmu 

Televizijski spored 
N E D E L J A , 22. januarja 

9.30 Varčevanje in kooperacija 
— kmetijska oddaja 

10.00 Serijska filma za otroke 
10.30 Mednarodno smučarsko 

tekmovanje 
13.00 Mednarodno smučarsko 

tekmovanje , 
16.00 Prvi zvezni turnir v namiz

nem tenisu 
17.30 Televizija za otroke 
18.30 Plesna šola 
20.00 Sedem dni 
20.30 Don Kihot - sovjetski 

celovečerni film 
PONEDELJEK, 23. januarja 

18.00 TV film iz serije Medic 
18.30 Znanost in tehnika 
19.00 T V pregled 
19.30 Pol uro s kvartetom »M« 
20.00 TV dnevnik 
20.15 Tedenski športni pregled 
20.30 Ni neznanih otokov - TV 

drama 

TOREK, 24. januarja 
17.00 TV za otroke 
21.00 Zabavno-reklamna oddaja 
21.15 Karavan - TV film 
22.10 Nuklearna Italija 
22.40 Prenos športnega dogodka 

SREDA, 25. januarja 
17.00 TV za otroke 
18.00 Oddaja za otroke 
18.45 Svet v znamkah — serijski 

film 
19.00 Cas, ljudje in dogodki 
20.00 TV dnevnik 
20.15 šest svečanih povabil 
21.30 Zdravnic na vasi — film

ska reportaža 
22.00 Controcanale — glasbena 

odaja 
22.30 Umetnost in znanost 

ČETRTEK, 26. januarja 
15.00 Srečanje ob četrtkih 
17.00 TV za otroke 
19.00 Odloči, naj bo - TV filn. 
19.30 TV obzornik 
20.00 TV dnevnik 
20.26 Spoznavajmo svet in do

movino 
22.00 Prvenstvo Evrope v umet

nem drsanju 
PETEK, 27. Januarja 

17.00 TV za otroke 
20.00 TV dnevnik 
20.15 Medju javom i med'snom -

prenos iz dramskega gle
dališča Beograd 
SOBOTA, 28. januarja 

18.00 Otroška predstava 
18.45 Nevarnost je moj poklic — 

serijski film 
20.00 TV dnevnik 
20.20 Zabavno-glasbena oddaja 
21.30 Cannonball - serijski film 
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D R U Ž I N S K I P O M E N K I 

STRAN 

Na Gorenjskem imamo 9 servisnih pralnic 

POLNJEVANJE 
anja o sodobnem pranju 

Za razbremenitev delovnih že
na enega najtežjih in zamudnih 
gospodinjskih opravil - pranja 
perila, je bilo na Gorenjskem 
ustanovljenih že 9 servisnih pral-

V taki obleki, kot jo vidite na 
gornji sliki (izdelana je iz drobno 
vzorčastega blaga za plesne obleke 
In ima majhen krznen ovratnik), 
boste prav ob vsaki, še tako sve
čani priložnosti, primerno in ele
gantno oblečeni. 

nic. Od teh jih je kar 6 v Kra
nju, kjer imajo po eno pralnico 
stanovanjske skupnosti: Center, 
Huje—Planina, Vodovodni stolp, 
Zlato polje, Gorenja Sava in Stra-
žišče. Po eno pralnico imajo v 
Skofji Loki, v Tržiču in na Jese
nicah. Po zmogljivosti je najmoč
nejša pralnica Komunalnega ser
visa Jesenice, saj ima kar 6 pral
nih strojev, medtem ko ima ena 
pralnica le en pralni stroj, 4 po 
dva in ostale po tri pralne stroje. 

V servisnih pralnicah je sedaj 
zaposlenih skupaj 23 peric in l i -

karic. Poleg tega pa je še veliko 
tistih, k i so zaposlene v večjih 
gostinskih obratih, pri bolnišni
cah in drugod. Ker so vse te po
večini nekvalificirane in tudi brez 
potrebnega znanja o sodobnih 
pralnih sredstvih in o strojnem 
pranju, je Okrajni zavod za na
predek gospodinjstva že organi
ziral nekaj seminarjev in tečajev 
za pridobitev polkvalifikacije. Pr i 
pravljajo pa tudi program tečaja 
za kvalifikacijski izpit. 

Za petdnevni seminar, ki je 
pravkar na Zavodu in praktični 

del v pralnici Stanovanjske skup
nosti Vodovodni stolp v Kranju, 
je bilo veliko zanimanje, saj se 
je zanj prijavilo kar 20 peric iz 
vse Gorenjske. Prihodnji mesec 
bo tu tudi tečaj za polkvalikacij-
ski izpit. Zanj se je že prijavilo 
15 udeleženk seminarja, ostale iz
pite za polkvalifikacijo že imajo. 
Seveda pričakujejo, da bodo za 
ta tečaj dobili še več prijav. — 
Dejstvo, da je za tovrstne tečaje 
tolikšno zanimanje, je vsekakor 
zelo razveseljivo 

PMlm ma l i 
Čokoladni puding s skutino kremo 

Zavitek čokoladnega pudinga 
zmešamo z 1 rumenjakom, žlico 
zmletih orehov in 4 žlicami mrzle
ga mleka. To zakuhamo potem v 
4 del vrelega mleka, katerega smo 
osladili s 4 žlicami sladkorja. Do
bro mešamo nad ognjem, da se 
zgosti in vlijemo nato v model, 
splaknjen z mrzlo vodo. Tega po
stavimo na hladno, da se popol
noma ohladi, kar je prvi pogoj za 
vsak mrzel puding, če hočemo, da 
bo obdržal obliko, ko ga bomo 
zvrnili iz modela. 

Med hlajenjem pripravimo kre
mo: 10 dkg pretlačene in ne pre-
kisle skute zmešamo z žlico mrz
lega mleka, osladimo pp okusu in 
dodamo še ščep soli. Tik pred ser
viranjem dodamo tej kremi še trd 
sneg iz 1 beljaka, ki smo ga z žli
co sladkorja še bolj utrdili in iz
boljšali z zavitkom vanilijevega 

sladkorja. Kremo serviramo s pu
dingom. 

Ce vzamemo na primer sadni 
puding, zmešamo lahko s skutino 
kremo malo limonine lupinice ali 
nekaj kapljic limoninega soka ali 
pa žlico kake dišeče marmelade 
ali sadnega soka. Seveda s tem 
barvo kreme spremenimo. 

K vanilijevem pudingu servira
mo kremo, v katero zamešamo ma
lo naribane čokolade ali žlico ka
kava in ustrezajoči 6ladkor, da do
bimo zaželeno nasprotje barv med 
pudingom in kremo. 

Jagodni puding s karamelno 
kremo ali oblivom 
Jagodni puding pripravimo po 

navodilu na vrečici, lahko pa ga 
izboljšamo, če med žvrkljanjem 
dodamo še 1 rumenjak. 

Kdo |e pomagal vojnemu zločincu 
Elchmannu 

Čeprav ga 
je ukaz »po opravljeni dolžno
sti« na Madžarskem klical tja, 
ga je md potjo dohitelo sporoči
lo, naj se napoti na SalzburSko, 
v Alt-Aussee, in naj se javi 
svojemu predstojniku Kalten-
brunnerju staremu nacističnemu 
sobojevniku in prijatelju, ki pa 
je Eichmanna ob njegovem pri
hodu, dne 5. maja 1945, dokaj 
hladno in zaskrbljeno sprejel in 
mu odkrito povedal, da smatra 
»veliko igro« za izgubljeno. No
vinar Pendorf, ki poroča o tem 
srečanju med Eichman n in 
Kaltenbrunnerjem piše, aa je 
Eichmann kljub temu verjel 
v »Endsieg«, v »končno zmago«, 
kar pa vzlic zatrjevanju omen
jenega novinarja ne moremo 
verjeti. Vsa severna Italija je 
bila že pet dni v rokah zavezni
kov in poslednji ostanki nem
škega Reicha so se nezadržno 
rušili od ure do ure. Pendor-

fova trditev tudi ni verjetna 
zavoljo tega, ker je Kaltenbru-
nner spomnil EichmaTina, da je 
bil on, Eichmann »njbolj vnet 
dobavitelj človeškega materiala 
za Minske celice« in da za ta 
posel pade vsa ali pa vsaj naj
težja odgovornost nanj. Eich
mann, kakor pravi v svojih spo
minih, je Kaltenbrunner j u opo
rekal, da je izvrševal samo 
Hitlerjeva povelja glede »reše
vanja judovskega vprašanja«. 
Kaltenbrunner pa ga je spomnil, 
da je Hitler prepustil »rešitev« 
judovskega vprašanja najprej 
Hevdrichu, po atentatu na Hay-
dricha pa je vzel vso pobudo 
za likvidacijo Judov v jugo
vzhodni Evropi Eichmann sam, 
torej bo moral, kakor je rekel 
Kaltenbrunner že Eichmann sam. 
»položiti svojo glavo« za ta de
janja. Kakor je pred nedavnim 
»Glas« že poročal, Eichmann 
namerava še danes vztrajati, da 

»i in da je »izvrševal §| 
s: ) dolžnost«. Vendar že I 
nje ,omini in druga dej- H 
stva .. .ukajo njegov zagovor, I 
s katerim se namerava zagovar- g 
jati pred izraelskim sodiščem. • 
Da ni nikoli verjel v to svojo I 
trditev, priča že njegov beg s 
pred obračunom in vse njegovo I 
početje v minulih petnajstih le- s 
tih. 

»Wehrwolf« 
Ko je odbilo »tisočletnemu« I 

Hitlerjevemu Reichu »pet čez 3 
polnači«, tso nacisti nameravali U 
orgariizirnti 'neke vrste gveri3ko ^ 
vojno, misleč, da bo v njej so- 1 
delovalo vse nemško ljudstvo £ 
z navdušenjem, kakor ga je ka- p 
zalo v času Hitlerjevih usnehov. £ 
To gverilo naj bi vodila organi- g 
zacija »Wehrwolf«. V upanju, § 
da jim bo uspela, so odhajale I 
grupe nacistov v gore. Zneko E 
tako grupo je potem, ko sta se g 
s Kaltenbrunneriem hladno raz- F 
šla, odšel tudi Eichmann. Toda I 
tudi ta grupa, sestavljena iz E 
članov Hitlerjeve mladine, ge- p 
stapovcev, esesovcev in podob- I 
nih, je čedalje bolj mislila, ka- B 
ko bi se prodala zahodnim za- B 
veznikom, računajoč na sko- g 
rajšnji spor med Vzhodom in fl 
Zahodom, in bi se (vsaj tako g 
trdi revija »Stem«) rada Eich- I 
manna odkrižala. 

(Nadaljevanje prihodnjič) I 

Karamelno kremo ali obliv pri
pravimo takole: Poldrugo žlico 
ovsenih kosmičev in prav toliko 
sladkorja pražimo v suhi žele.mi 
ponvici, da se sladkor stopi in 
porumeni. Nato ga hitro odstavi
mo in mešamo toliko časa, da ga 
razdelimo (ker se medtem strdi) 
na čimmanjše dele. Ko se popol
noma ohladi, stolčemo sladkor s 
kosmiči v prah ali pa zmeljemo 
na kavnem mlinčku. Temu prahu, 
ki je sivkast, primešamo še zavi
tek vanilijevega sladkorja. Iz be
ljaka, ki nam je ostal od pudinga, 
naredimo trd sneg in vanj rahlo 
vmešamo karamelni prah. Tako 
dobimo peno. Obliv pa nastane, 
če vtolčemo karamelni prah v be
ljak, nato oboje stepemo nad so
paro, da se zgosti in še na hlad
nem, da se ohladi. K temu pudin
gu kakor k pudingom sploh, se 
poda stolčcna smetana. 

Rezine s pudingovim nadevom 
Krhko testo razvaljamo in de-

nemo v pekač. Obložimo ga s pu
dingovim nadevom in pečemo pol 
do tri četrt ure v precej vroči pe
čici. Hladno sladico razrofcemo na 
kocke in le-te potresemo z grobo 
naribano čokolado. 

Nadev: 1 zavitek vanilijevega 
pudinga, malo maščobe, 1 jajce, 
drobtine, namočene v oslajeni vo
di, mleku, sadnemu soku ali ru
mu, po želji še malo zrezanega 
vkuhanega sadja in čokolade. 

Puding skuhamo in ga izbolj
šamo z maščobo, rumenjakom in 
snegom iz beljaka. K J se ohladi, 
mu primešamo namočene drobtine 
in po želji nekoliko zrezanega 
vkuhanega sadja. Puding enako
merno razravnamo po testu in 
spečemo. 

Ce hočemo otroške noge obva
rovati okvar in jim omogočiti pra
vilen in zdrav razvoj, moramo 
predvsem poskrbeti za njihovo 
neovirano gibanje. Nemogoče je, 
da bi se nožne mišico razvijale 
pravilno, če otrokove nege takoj 
vtaknemo v trde usnjene čevlje. — 
Do naravnega gibanja mišic pride 
lahko samo, če je noga bosa. Mati, 
ki dobro opazuje svojega otroka, 
lahko vidi, da njen eno ali poldru
go leto star otrok veliko laže teka, 
če je brez čevljev in nogavic in 
je njegova hoja videti manj ne
rodna. Majhen otrok naj bo zato 
v posteljici in pozneje na prostem 
čimveč bos. Cimmanj so tla glad
ka in ravna, tem bolj se vadi mi
šičevje, uspeh tega pa je brezhib
no razvita noga. Otrokova noga je 

0 V2 
f> Rozine so veliko bolj okusne, 

če jih nekaj ur pred uporabo na-
kapamo z rumom in tako pustimo. 
Postanejo sočnejše in dajo testu 
dober okus. 

C5 Sol v kepah razdrobimo naj
hitreje, če jo denemo za nekaj ča
sa v ne pretopio pečico. 

© Ce hočemo prevročo pečico 
ohladiti (preden pečemo biskvitno 
testo, ki se mora peči počasi), da
mo vanjo za nekaj časa kozico z 
mrzlo vodo ali moker papir. 

© Površina sladic se v vroči pe
čici ne zasmodi, če jo namažemo 
z mešanico jajca in limoninega 
soka. 

© Gladko omletno testo naredi
mo hitro in lepo, če v loncu zme
šamo malo mleka, moke in eno 
jajce in nato počasi dolivamo 
mleka. Vedno je laže gosto raz
redčiti kot obratno. Omlete so 
rahlejše in izdatnejše, če pripra
vimo testo dve uri pred pečenjem, 
ker se tako škrobna zrnca lahko 
napnejo. 

že tako gibljiva, da se brez te
žave oprijema neravnih tal s sto
palom in prsti. 

Otroško stopalo še zdaleč ni ta
ko občutljivo na grobih tleh kot 
stopalo odraslega človeka. Seveda 
mora imeti otrok dobre čevlje ob 
slabem in hladnem vremenu ali 
pri daljših sprehodih. 

Kdaj torej potrebuje otrok 
prve čevlje? 
Pogosto se zgodi, da v svojem 

materinskem navdušenju kupi 
mati otroku čimprej par, za njen 
okus lepih in čednih usnjenih 
čevljev. V te čevlje potisnejo noge 
osem- do devetmesečnega dojenč
ka, ki na i večkrat ne more še niti 
stati na nogah, kaj šele hoditi. T i 
čeveljčki so v ponos le roditelj
skemu ponosu. 

Dokler nq hodi, ne potrebuje 
nobenih čevljev. Za gorkoto je do
volj, če ima ob hladnejših letnih 
časih malček obute tople volnene 
nogavice -ali copatke. Za tekanje 
po hiši so za majhnega otroka 
zelo primerni pleteni volneni če
veljčki. Da bi bili trpežnejši, j im 
lahko prišijemo podplate iz klobu-
čevine ali mehkega usnja. Pri na
kupu usnjenih čevljev je treba 
paziti, da so čevlji spredaj dovolj 
široki, da imajo prsti dovolj pro
stora. Zgornje usnje in podplat 
morata biti mehka in prožna. Pri 
škorenjčkih ne sme biti dolžina 
golenic previsoka. Pri nakupu pr
vih čevljev je treba torej marsi
kaj premisliti in dobro izbrati. 
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*Da, precej,« je dejala Karolina zadovoljno. »Za 

ljudi je pravo olajšanje, če se lahko s kom pogovo
rijo o svojih težavah.« 

»Mogoče,« sem odgovoril, »če to storijo na lastno 
pobudo. Vsekakor pa jih ne veseli posebno, če Jim 
taka zaupna poročila izsilimo.« 

Karolina me je pogledala z obrazom mučenice, 
ki Ji Je njeno mučeništvo užitek. 

»»Tako zaprt si sam vase,« Je dejala. »Zoprno 
Ji Je, da bi razkril svoje srce in misliš, da so vsi 
»Judje takšni. Upam, da nisem nikomur Izsilila 
zaupnih sporočil. Ce pride na primer danes popol-

« i * ° , p o đ Polrot kaj mimo, mi še v snu ne bo 
Prtilo na misel, da bi ga vprašala, kdo Je davi 
Pri«pel k njim.« 

* D a v i ? « sem vprašal. 
«rf8iZ e l° * g o đ a J . « Je dejala Karolina. »Se preden Je 
\V m s™. k o * R a v n ° sem gledala skozi okno. Bil 
iii „ t , , P ^ i 8 e l * e «z zaprtega avtomobila in Je 
ti ,7KT povedala ti bom svoje mnenje o tem 
in videl boš. da i m a m prav.« 

»Kakšno je tvoje mnenje?« 
Karolina Je pričela govoriti tlše. 
»Izvedenec,« j e dahnila. 
»Izvedenec?« sem ponovil začudeno. »Toda ljuba 

Karolina, kakšen Izvedenec vendar?« 
»Poslušaj, kaj ti bom povedala, James. Videl 

K U !!* l m a m p r a v * T i s t a ženska, Russellova, Je 
bila danes dopoldne tu, da bi si ogledala, kje 
shranjuješ svoje strupe. Roger Ackroyd Je bil tisti 
večer žrtev strupa v hrani.« 

»Nesmisel,« sem se zasmejal. »Zaboden je bil 
od zadaj. To veš prav tako dobro kot jaz.« 

»Po smrti, James,« je dejala Karolina, »da bi 
•Peljala vso preiskavo na napačno sled.« 

»Ljubi otrok, jaz sem truplo preiskal In vem, 
kaj trdim. Rana ni nastala po smrti - bila je 
Povod smrti, o tem je vsaka pomota izključena.« 

B » o j« zanimivo opazovati Karolino, ko je Poi-

rot popoldne res prišel. Ne da bi ga vprašala, je 
moja sestra z Izredno spretnostjo skušala speljati 
pogovor na neznanega gosta. Po Poirotovem naml-
gavanju sem opazil, da Je opazil, kam Karolina 
meri. Vendar Je ostal nepristopen, tako da končno 
že ni več vedela, kako naj nadaljuje. Ko se Je 
dovolj naužll te Igrice, se je dvignil in ml predlagal 
kratek sprehod. 

»Nekaj moram vendar storiti za svoje zdravje,« 
Je izjavil. »Pojdete z menoj, doktor? In morda 
nama bo gospodična Karolina medtem pripravila 
skodelico čaja.« 

»Prav rada,« Je rekla Karolina. »Mar bi privedli 
k nam tudi svojega gosta.« 

»Predobri ste,« je dejal Poirot. »Toda moj pri
jatelj zdaj počiva. Kmalu vas bom seznanil z njim.*« 

»Nekdo mi je povedal, da je vaš star prijatelj.« 
Karolina Je poizkusila z zadnjim napadom. 
»Tako so vam povedali? No, zdaj pa morava iti!« 
Sla sva proti Fernlvju. Slutil sem, da bo tako. 

Pričel sem razumevati Polrotovo metodo. 
»Naročilo imam za vas, dragi prijatelj,« Je de

jal končnb. Nocoj bi rad priredil pri sebi doma 
majhen pogovor. Saj boste prišli, ali ne?« 

»Gotovo,« sem dejal. 
»Dobro. Potrebni so mi vsi sodelujoči — to se 

pravi: gospa Ackroydova, gospodična Flora, major 
Blunt in tajnik Raymond. Mali sestanek bi naj bil 
ob devetih. Ali bi hoteli povabiti vse goste?« 

»Prav rad, toda zakaj jih vi sami ne povabite?« 
»Ker me bodo vprašali: zakaj? Cemu? Hoteli 

bodo izvedeti, kaj nameravam. In kakor veste, 
dragi prijatelj, zelo nerad naprej govorim o svojih 
domlslekih.« 

Nasmehnil sem se. 
»Moj prijatelj Hastings o katerem sem že več

krat pripovedoval, Je običajno rekel da sem človeš
ka ostriga. Toda bil Je krivičen do mene. Dejstev 
nikoli ne obdržim zase.« 

»Kdaj pa naj Jih povabim?« 
»Takoj zdaj, če hočete. Saj sva vendar pri hiši. 

Ccz četrt ure se bova dobila pri vrtnih vratih.« 
Ugotovil sem ,da Je bila doma edino le gospa 

Ackroydova. Sprejela me Je zelo prijazno. 
»Tako sem vam hvaležna, dragi doktor,« je 

Šepetala, »da ste Poirotu o tisti zadevi vse poja

snili. Toda življenje prinaša skrb za skrbjo. Saj 
ste že slišali o Flori?« 

»Kaj pa?« 
»O njeni novi zaroki. Flora In Hektor Blunt. 

Seveda to ni tako dobra možitev, kot bi bila 
z Ralphom. Končno pa je glavno, da Je srečna. 

Gospa Ackroydova se Je zgrozila In zaprla oči. 
»Geoffrey Raymond je bil v strašnem razpolo

ženju in je telefoniral v Liverpool. Toda policijska 
direkcija mu ni hotela dati nobenega pojasnila. Ne
kateri celo trdijo, da Ralpha sploh niso prijeli. 
Raymond pravi, da gre tu za pomoto, za - kakor 
se temu reče — časopisno raco. Seveda sem prepo
vedala, da bi o tem govoril pred služinčadjo. Takš
na sramota! Pomislite, če bi se Flora res poročila 
z njim.« 

Gospa Ackroyd Je od bolečine zaprla oči. Pričel 
sem razmišljati, kdaj se mi bo sploh posrečilo, da 
jI sporočim Polrotovo vabilo. 

»Saj ste bili včeraj tudi s tistim strašnim in-
štkpeorjem Raglanom, mar ne? Ta Človek je Floro 
tako prestrašil, da je rekla, da je ona vzela denar 
iz sobe ubogega Rogerja. Vsa zadeva pa Je bila 
vendar tako enostavna. Ljubi otrok si je hotel spo
soditi nekaj funtov in se ni upal motiti strica, ker 
je to najstrože prepovedal. Ker pa je vedela, kje 
shranjuje svoj denar, je pač šla tja In si vzela, 
kolikor je potrebovala.« 

»Ali vam je Flora tako opisala vso stvar?« sem 
vprašal. 

»Dragi moj doktor, saj veste, kakšna so današ
nja dekleta, S sugestijo je tako lahko vplivati nanje. 
Inšpektor prične kričati nad njo in uporablja tako 
dolgo besedo »krasti«, dokler ubogi otrok ni pre
pričan, da je denar res ukradel. Na drugi strani 
sem pa lahko temu nesporazumu hvaležna, ker se 
mi zdi, da je spravil ta dva skupaj - Hektorja in 
Floro mislim. Zagotavljam vam, da sem se zadnji 
čas res že kar bala za Floro, zakaj resnično sem 
že mislila, da se med njo in mladim tajnikom Ray-
mondom nekaj plete. Pomislite vendar!« Gospa 
Ackroydova je obupano zastokala. »Zasebni tajnik 
- tako rekoč brez vsakega imetja!« 

»To bi bil pač hud udarec za vas,« sem dejal. 
»Sicer vam pa moram sporočiti neko prošnjo gospo
da Poirota.« 

Obraz gospe Ackroydove je izražal osuplost, zato 
sem pohitel, da Jo pomirim In Ji sporočim, kaj 
Poirot želi. 

»Gotovo,« je dejala malce nezaupno. »Mislim, 
da pač moram priti, če gospod Poirot to zahteva. 
Toda kaj naj to pomeni?« 

Zagotovil sem ji po pravici, da tudi meni ni 
prav nič več znanega kakor njej. 

»Dobro,« je končno izjavila. »Povedala bom tudi 
drugim in ob devetih bomo vsi tam.« 

Poslovil sem se In odšel na dogovorjeno mesto, 
da se sestanem s Poirotom. 

»Bojim se, da sem dalje izostal kakor četrt ure,« 
sem dejal. »Toda kadar prične dobra dama govo
riti, je strašno težko priti do besede.« 

»Nič ne de,« Je dejal Poirot. »Saj sem se med
tem prav dobro zabaval. Park je. zares čudovit.« 

Odšla sva proti domu. Ko sva prišla do moje 
hiše, nama je na moje veliko presenečenje odprla 
Karolina, Očividno je prežala na naju. 

Položila je prst na ustnice. Njen obraz Je žarel 
od važnosti in vznemirjenja. 

»Uršula Bourne,« je šepetala, »sobarica iz Fcrn-
lyja. Notri je. Odvedla sem jo v jedilnico. Revica 
Je v strašnem stanju. Dejala je, da mora takoj 
govoriti z gospođom Poirotom. Storila sem, kar sem 
mogla. Skuhala sem jI skodelico čaja. Človeka srce 
boli, če vidi nekoga v takem stanju.« 

»V jedilnici?« je vprašal Poirot. 
»Tule,« Je rekla ln odrinila vrata. 
Uršula Bourne Je sedela ob mizi. Dvignila je 

glavo, ki Jo Je doslej skrivala med dlanmi. Njene 
oči so bile rdeče od solz. 

»Uršula Bourne,« sem šepnil. 
Poirot Je stopil z Iztegnjenimi rokami mimo 

mene. 
»Ne,« me Je popravil, »to nI čisto dobro. To ni 

Uršula Bourne - mar ne, otrok moj? - temveč 
Uršula Paton. Soproga Ralpha Patona!« 

20. 
Dekle je molče zrlo v Poirota. Potem Je izgubilo 

oblast nad seboj in pričelo obupno Ihteti. Karolina 
me je odrinila, jo objela in jo potrepljala p* 
ramenih. 
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T E L E S N A K U L T U R A 

Nakaj misli o smučarskem prvenstvu pionirjev 

93. — Ubral som jo naravnost proti vzhodni obali 
otoka. Hodil sem po obrežju in opazoval »Hispa-
niolo«. Na krevu so bili roparji in v čolnu je sedel 
na jadrovini SUver. Meni se je mudilo in hitel sem 
proti beli skali. Tja sem prišel v mraku. Tik pod 
njo je bila z ovi jnlkaml zarasla votlina. Res sem 
na^ei Benov čoln. B i l je preprost: čez surovo vegaslo 
Ogrodje so bile napete kozje kože, z dlako navznoter. 
Čoln je bil celo zame strašno majčken. V njem je 
bila nizka klupica za veslanje in dvokrilno veslo. 

94. — Sedel sem, da bi počakal na temo in sem si 
prav pošteno privoščil prepečenca. Noč je bila ko 
nalašč za mojo namero. V daljavi sem videl na 
morju lučko, ki je kazala, kje je zasidrana ladja. 
Z lahkoto sem dvignil Čoln in zabredel v morje. 
Srečno sem se vkrcal. Veslal sem proti lučki. Naj
prej se je pojavila pred menoj »Hlspaniola« kot 
črna hiša, še temnejša kot je bila noč, ki jo je 
obđajala. Potem sem jel razločevati trup, jambore 

in jadra, ki so se risala na nočnem nebu. * 

V vasi Ribno pri Bledu je bilo 
v nedeljo prvo pionirsko prven
stvo Gorenjske v smučanju. Tek
movanje, k i sta ga ob pomoči 
Okrajnega odbora Zveze borcev 
Kranj izvedla TVIp Partizan Rib
no in Pionirsko starešinstvo Bled 
ter je bilo združeno s proslavami 
vsakoletne januarske prireditve 
»Po stezah partizanske Jelovice«, 
je v vseh pogledih uspelo. Ze to, 
da je v Ribnem nastopilo 326 mla
dih smučarjev z vse Gorenjske 
priča, da je bila prireditev dobro 
pripravljena in ponovno kaže, da 
je za našimi vrhunskimi smučarji 
številen kader mladih tekmoval
cev, ki bo čez nekaj let lahko 
uspešno zamenjal reprezentante. 
Pri tem bodo seveda igrala odlo
čilno vlogo športna društva in te
lesna vzgoja v šolah. V nedelj
skem tekmovanju se je pokazalo, 
da je v tem pogledu zlasti slednja 
na pravi poti in da v veiini go
renjskih osemletk in osnovnih šol 
intenzivno goje zimski šport ter 
posvečajo mladim smučarjem ved
no večjo pozornost, tako pri nji
hovi opremi, kot v pravilnosti 
vadb na snegu. Nekateri pionirji 
so se na nedeljskem prvenstvu 

ffiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiin^ 

Smo v zadnjih pripravah na 
občinske konference SZDL. Pov
sod v kranjskem okraju so že 
izvolili delegate za te konferen
ce, ki bodo brez dvoma sprego
vorile o najaktualnejših proble
mih družbenega življenja, hkra
ti pa bodo to živahne priprave 
za republiški kongres Socialistič
ne zveze delovnih ljudi, k i bo 
letos spomladi. 

Kako se pripravljajo na kon 
ferenco in o problemih bohinj 

Stari Fužini, k i sedaj že delajo 
pod skupno upravo kmetijske 
zadruge v Srednji vasi. Drugo 

marsikatero težavo In nalogo. 
Predvsem bomo sedaj gledali na 
to, da bomo končali z gradnjo 

pa je združitev občin, in sicer kmetijskega obrata in da bi do-
naše, blejske in radovljiške v bili sredstva za gradnjo nove si-
eno, s sedežem v Radovljici, rarne. Obstaja namreč bojazen, 
Okoli obeh združevanj je bilo da bi znani bohinjski sir prišel 
med prebivalstvom precej pomi- ob veljavo. Sedaj ga namreč iz-
slekov. Eni so negodovali na ta, delujemo na zelo zastarel In prl-
drugi na drugi način. Vendar je mitivea način. Prav zato nas v 
bila pri vsem tem organizacija Krn tkem času lahko drhgi pre-
Sociallslične zveze toliko moč- hitijo.« 
na, da je s pravilno politiko in u-fc.«-! i. 

-Na kakšne težave pa ste na> 
zdru-

I M***. i n ° problemih bohinj- 9 r ' e i > r i ^ v s i n ^ m volivcev, uspela, . k a k S n e t e ž a v G P a 8 

I s k e « a ko,ta ™m
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druge J A N E Z A R H , k i je tudi 
delegat na konferenci: 

»Morda najaktualnejši pro
blem, ki smo ga obravnavali v 
zadnjem času na sestankih So
cialistične zveze in na drugih 
zborovanjih, je bil prav gotovo 
združevanje. Tu mislim na zdru
žitev treh gađrug, to je v Sred
nji vasi v Boh:nju, Bistrici in 

zborih volivcev izglasovali oba 
predloga o združevanju, ker so »Tu so v»livci predvsem Iz-
v tem videli pomemben, korak rnzili bojazen, da ne bo pod 
naprej pri razvoju gospodarstva enotno občino prišlo do uresni-
v našem okraju. 

Pri združevanju vseh treh za
drug ja šlo predvsem zato, da bi 
na področju bohinjskega kata 
obstajala ena gospodarsko kot 
tudi kadrovsko močna zadruga. 
Spoprijeti se bomo morali z 

fltve nekaterih gosoodarsklh na
črtov v bohinjski dolini. Misli l i 
so predvsem na perspektivni na
črt razvoja turizma. V načrtu 
Imamo namreč gradnjo žičnice 
na Vogel, petem gruj^si.^ nekate
rih hotelov in trgovskih lokalov. 

Bojimo se namreč, da ne bi vsa 
sredstva porabili bolj za lokalne 
potrebe okoli Radovljice in po
dobno.« 

»O čem boste še govorili na 
bližnji občinski konferenci So
cialistične zveze delovnega ljud
stva?« 

»Tu bo govora še o drugih za
devah. Tudi o športu v bohinj
skem kotu bo treba spregovoriti. 
V Bohinjski Bistrici danes ob
stajata smučarski in sankaški 
klub. Ta dva pa se s svojo de
javnostjo preveč specializirata 
samo na Bohinjsko Bistrico. Ve
mo pa, da so potrebe po tekmo
vanjih tudi v drugih predelih 
Bohinja. Lepo bi bilo, če bi se 
kateri od teh klubov spomnil 
tudi zakotnih krajev In bi tam 
organiziral kakšne propagandne 
tekme, saj sera prepričan, da je 
v vsakem kraju precej ljubite
ljev bele opojnost?.« 

M . Zivkovlč 

intliiiiitiii llilllllllllllllllilKllinitHiiliniliiililillilllllllH^ 

z u e p e i i s m o . . 
6 Tudi na Planini pri Kranju je 
za zdravstvena predavanja precej
šnje zanimanje. Osnovna organi
zacija R K na Planini je minuli 
teden organizirala zdravstveno 
predavanje pod naslovom »Krvo
dajalstvo«. Navzočim so predvajali 
tudi zdravstveno vzgojna filma, in 
sicer »Transfuzija krvi« in »Bil 
sem v bolnišnici«. 
$ Prodajalna pri Ziherlu v Skofji 
Loki nima potrebnih skladišč in 
tudi ne potrebnih sanitarnih na
prav, zato naj bi obstajala le toli
ko časa, dokler ne bo dograjen 
nov prodajni center, kjer bo tu
di prodajalna z živili. Poročevalec 
sveta za blagovni promet je na 
zadnji seji Zbora proizvajalcev 
zagovarjal predlog, naj bi se 
omenjena trgovina priključila k 
trgovskemu podjetju Lubnik. 
(ff Transfuzijska postaja iz Ljub
ljane je minuli mesec izvedla v 
tovarni Planika v Kranju prosto
voljno krvodajalsko akcijo. Prijav
ljenih in pregledanih je bilo 182 
krvodajalcev, od teh pa jih je bi
lo 15 odklonjenih. K r i je dalo to
rej 167 krvodajalcev. Vsi skupaj 
so podarili 54r715 kubičnih mil i 
metrov krvi, . kar je priblino 55 
litrov! 
41 Komisija HTZ v Železarni na 
Jesenicah je znova opozorila In 
naročila upravi podjetja, naj ukre
ne vse potrebno, da bodo zavaro
vani prehodi med posameznimi 
obrati. Nadalje je treba izvesti od-
praševanje na pražilnih pečeh, 

^SMUČARSKA ŠOLA 
Z A PIONIRJE 
Smučarski klub Triglav Kranj 

prireja tudi letos smučarsko šolo 
za pionirje in pionirke, k i bo od 
23. januarja do 1. februarja. Sola 
bo vsak dan dopoldne ob 9. in po
poldne ob 14.30. Sola bo na treh 
krajih: v Torklji z zbirališčem 
pred graščino, na mali Rupi z zbi
rališčem pred vhodom v kopali
šče in v Bauhenku z zbirališčem 
pod slalom progo. Prispevek za šo
lo je 50 dinarjev. 

Staršem že sedaj priporočamo, 
da pravočasno pripravijo najpo
trebnejšo opremo za svoje otroke 
in jim tako omogočijo, da polletne 
počitnice kar najbolje preživijo na 
svežem zraku in se obenem pod 
strokovnim vodstvom navadijo tu
di uravilnega smučanja. . 

pražarni, samotami, sivi livarni ln 
rudami. Obnoviti pa je treba ven
tilacijske naprave v lužllnici ln v 
predelovalnih obratih. 
£ Na Beli pri Preddvoru je osn. 
organizacija R K skupno z Občin
skim odborom R K organizirala ze
lo zanimivo predavanje o temi 
»Rak na maternici«. Podobno pre
davanje, prav tako spremljano s 
filmom, bo jutri, v nedeljo, in si
cer pod naslovom »Rak na dojki«. 

SMUČARJI V ŽIROVNICI 
Pr i TVD Partizan v Žirovnici 

imajo tudi smučarsko sekcijo, k i 
vključuje 18 tekmovalcev, in si
cer 7 tekačev in 9 alpskih smučar
jev. Zadnja leta je sekcija kar 
prenehala delovati. Lani pa je 
Svet za šport in telesno vzgojo 
ObLO Jesenice dal pobudo, tako 
da se je sekcija spet obnovila in 
postavila na trdnejšo podlago. V 
minuli sezoni se je udeležilo go
renjskega prvenstva v Bohinju v 
smučarskih tekih 5 mladincev in 
4 člani, republiškega prvenstva v 
Bohinju v smučarskem teku na 15 

kilometrov, udeležili so se tudi dr
žavnega prvenstva v tekih, skokih 
in kombinaciji in so dosegli zelo 
dobre rezultate. Štirje Člani in 1 
mladinec so se udeležili tudi re
publiškega prvenstva v veleslalo
mu. Najboljši med njimi je bil 
Anton Dolar, ki je zasedel 8. me
sto. Izvedli so tudi več drugih pri
reditev in pionirske smučarske 
tekme. Ker so tod letos ugodne 
snežne razmere, se njihovi tekmo
valci že marljivo pripravljajo, da 
bodo tudi letos z enakim ali pa 
še z večjim uspehom posegli v 
borbo med smučarsko elito. 

JANEZ T E R A N O SVOJIH VTISIH IZ ANGLIJE 

Priborili smo si ugled, ki si 
bomo morali na prihodnjem 
sietovnem prvenstvu obraniti 

Jugoslovanska reprezentanca Je bila za mednarodno prvenstvo 
Anglije sestavljena na povsem nov način. Zvezni kapetan Bora Po-
povič, ki je šele pred nedavnim prevzel to dolžnost, je namreč 
naredil načrt, da bo Izbrano jugoslovansko ekipo za prihodnja med
narodna prvenstva določil na podlagi kvalifikacijskih turnirjev. Tako 
smo si na prvem takem turnirju zagotovili mesto v državni repre
zentanci za Mednarodno prvenstvo Anglije Markovič II, Uzorinac, 
Kern In jaz. Razen tega je bila v ekipi še nadarjena igralka raven
skega Fužinarja Ivanka Petrač, vodja ekipe je bil kar zvezni kapetan 
sam. 

Odhod je bil določen za petek, 
30. decembra lani, in sicer preko 
Avstrije, Nemčije in Belgije. Pot
ne liste smo dobili, v nasprotju 
z dosedanjo prakso, pravočasno. 
Toda nastopila je nepredvidena 
ovira — stavka v Belgiji. Na med-
n.aroohem turističnem odseku v 
Beogradu so nam povedali, da 
preko Belgije ni nobene prometne 
zveze. Edina možnost nam je 
ostala p°t č e z Francijo z letalom, 
a ni bilo na razpolago potrebnih 
deviz za tako drago potovanja. 
Skoraj prepričani emo bili , da bo
mo dami doma. Končno je lc 
uspelo Uzorneu po nekih esehn'h 
zVezrih dobiti francoske potne l i 
ste v rekordnom času, tako da 
emoMmeli še čas preko Francije 
potovati z vlakom. 

Na Novo leto zjutraj srno od
potovali na dolgo pot. Čeprav smo 
imeli prvi razred, pot ni bila pre
več udobna, ker se je precej izlet-

da bi si kaj jemal k srcu slabo 
igro in poraz pred domačim ob
činstvom. Ze v Zagrebu in Mari 
boru sem opazil, da Angleži vsak 

nikov vračalo z novoletnih po
čitnic in so bil i vsi vlaki polni. 
Po nekajurnem počitku v Parizu, 
kjer smo imeli le toliko časa, da 
smo si na hitrico ogledali Eifflov 
stolp, smo nadaljevali pot proti 
Londonu, kamor smo prispeli v 
ponedeljek, 2. januarja, pozno 
zvečer. 

Naslednji dan nas je že čakal 
dvoboj z Angleži. Zvečer smo v 
londonskem predmestju Totten-
ham igrali mednarodni dvoboj z 
angleško reprezentanco. Po znanih 
dveh katastrofah v Jugoslaviji, so 
bili domačini sedaj še večji favo
riti. Toda kakor se v športu veli
kokrat dogaja, tako je bilo tudi 
sedaj. V.o smo najmanj pričako
vali, smo prikazali dobro igro in 
zabeležili pomembno zmago nad 
Angleži na njihovem terenu s 5:2. 
Predvsem me je presenetil način, 
kako so angleški igralci sprejeli 
poraz. Na nobenem ni bilo videti . ' 

i 

^^^^^ 

Janez Teran 

kazali z dobro kvaliteto, k i seveda 
ustreza njihovi starosti. Predvsem 
so to mlade smučarke iz Bohinja 
(med njimi je bila tudi najmlajša 
udeleženka) ter domačini iz Gorij 
in Bleda. Kaže, da je naš poznani 
športni delavec Lovro Zemva iz 
Gorij s svojim naumornim delom 
uspel vzgojiti nov smučarski rod, 
ki bo nadaljeval gorenjsko tradi
cijo in bo nam vsem v ponos. 
Mladi Gorjani so zavreli s Franci-
jem Mandeljcem na čelu tretje 
(Tonejc), četrto (Puc), šesto (Kun-
stelj) in še nekaj dobrih mest. 
Mednje so s» uvrstili le Bohinjci 
in Blejčanl. Tudi pri pionirkah so 
bile najboljše Bohinjke, Gorjanke 
in Blejčanke, le da jih je prehi
tela Jakljeva iz Kranjske gore. 
Kaj pa ostali? Tudi učenci drugih 
gorenjskih šol so se požrtvovalno 
borili pri teku. Pri njih so večji 
uspehi izostali zaradi slabše pri
pravljenosti, kajti povsod le ni 
enakih snežnih razmer. Sicer pa 
razvrstitev ni niti kdo ve kako 
pomembna; številni pionirji eo bi
l i prežeti z osnovno mislijo — so
delovati in počastiti spomin bor
cev, ki so za našo svobodo dali 
svoja življenja. 

Kot že rečeno, je bila organiza
cija tekmovanja odlična. Nepredol-
ga proga je bila speljana tako, da 
so tekmovalci preizkusili svoje 
smučarske sposobnosti v teku, 
rahlem spustu in blagem vijuga
nju. Pionirji so na njej pokazali 
tudi obilo požrtvovalnosti (pobič s 
Primskovega je dobršen del proge 
pretekel s smučko v roki), tovari
štva i n prisebnosti. Zgodilo s« je 
to najlepše, da Je pionirka iz Bo
hinja odstopila svoj plašč razgreti 
vrstnici z Bleda, ko je ta pritekla 
skozi cilj. 

Prireditev^ kot je bilo nedeljsko 
smučarsko prvenstvo Gorenjske, 
bo odslej tradicionalna, že pri
hodnje leto pa pričakujejo nad 500 
pionirjev - udeležencev. Verjetno 
bodo tedaj razdeljeni v starostne 
skupine in skupine po kvaliteti 
(začetniki in takJ, k i emučanje že 
vadijo) ter opremi. 

V nedeljo so vsi udeleženci tek
movanja (pionirji in vodje ter so
delavci) v Ribnem prejeli lične 
pohvale, najboljšim tekmovalcem 
so izročili diplome, po tri najbolj
še ekipe obeh skupin pa so preje
le pokale v trajno last. Udeleženci 
so dobili tudi brošure »Po stezah 
partizanske Jelovice«, pred in po 
teku pa so bili postreženi s čajem 
in toplo pijačo. - Vsa pohvala 
gre tudi prizadevnemu sodniške
mu zboru, ki mu je uspelo obširno 
tekmovanje izpeljati v razmeroma 
kratkem Času. Vsi eo pomagali z 
veseljem in brezplačno! 

Lepo gesto je napravil Okrajni 
odbor ZB NOV Kranj, ki je vsem 
sodelujočim pionirskim odredom 
pripravil praktične nagrade (zirn-
skošportno opremo), ki sp jih iz
žrebali njihovi zastopniki. 

J . Zontar 

še tako težaven dvoboj vzamejo 
brez vsake nervoze in strahu pred 
porazom. To je izredno velika mo
ralna prednost. V naši ekipi je 
normalno ravno obratno, kar je 
imelo že velikokrat neugodne po
sledice. Mislim, da je bil eden iz
med važnih razlogov naše zmage 
tudi enotnost ekipe. N i bilo no
benih prepirov ali zavisti okoli 
sestavljanja ekipe, kar je bil do
slej v jugoslovanskem moštvu ob
vezen pojav. 

Veliko bolj pa je poraz odjeknil 
v angleških športnih krogih. Vsi 
tudi največji angleški časopisi, ki 
so poslali na turnir najboljše po
ročevalce, so le v kratkem obja
vi l i rezultat dvoboja. 

Naslednje štiri dneve smo igra
l i v londonski četrti Greenwich. 

MEDNARODNO PRVENSTVO 
A N G L I J E 
Predvsem je bila za nas zani

miva sodniška služba na tem tur
nirju. Sodniki so bili le starejši 
resni gospodje, ki so zelo strogo 
opravljali svojo nalogo. Pr i igri 
parov sta na vsaki strani ringa 
stala celo dva sodnika, k i sta pa
zila, da ne bi igralec serviral iz
ven mize. Ce se je to zgodilo, je 
sodnik s kratkim »out« prisodil 
»poen« nasprotnikom brez kakrš
negakoli predhodnega opomina. 
Ko so bile na sporedu finalne igre, 
je bilo okoli mize nič manj kot 11 
sodnikov. 

Izidi s tega tekmovanja so po
znani. Dosegli smo lepe rezultate, 
posebno še, če upoštevamo, da so 
razen Cehov in Romuna Neugules-
cuja, nastopili vsi vidnejši evrop
ski igralci. Mednarodno prvenstvo 
Anglije je tudi pokazalo, da no
vi japonski udarec »top-spin« ni 
tako tnostaven kakor izgleda. 

Čeprav te dni vleče navzdol po 
Zgornjcsav.sk! dolini mrzel veter« 
ki gre skozi ovčjo kožo, štirinajst
letna Lidija Pšenica v Dovjem 
pravi, da jo prav nič ne zebe in 
da smučke še raje tečejo. Ona je 
z uspehom sodelovala na pionir
skem smučarskem prvenstvu, k i je 
bilo preteklo nedeljo v Ribnem. To 
nedeljo pa namerava nastopiti v 
mladinskih vrstah na tekmovanja 
v Mojstrani. 

K R A N J - Danes ob 19. uri bo V 
prostorih restavracije »Iskra« V 
Kranju za vse člane redni letni 
občni zbor Avto-moto društva 
Kranj. — Jutri, v nedeljo dopol
dne, ob 10. uri, bo v Prešernovem 
gledališču »URA PRAVLJIC«, po
poldne ob 16. uri pa P. Levi »PO 
C E M JE RESNICA«. - Ob 9. uri 
bo v Delavskem domu občni zbof 
nogometnega kluba »Triglav«. 

JESENICE - Ob 14.30 uri bodo 
v Cufarjevem gledališču zadnji
krat uprizorili mladinsko igro M . 
Stanteta »KEKEC IN MOJCA«. -
Zadnjikrat pa bodo uprizorili tudi 
komedijo N. Michiavellija »MAN-
DRAGOLA«. 

Ob 9. uri bo v Strelskem domU 
»Tomaž Verdnik« pod Mežakljo 
rodna letna skupščina Občinskega 
strelskega odbora Jeswiice. 

Z A L O G - Ob 15. uri gostuje t 
Zalogu kvintet Borisa Kovačiča * 
svojim kulturno-zabavnim spore
dom. Po sporedu bo »Mladinski 
ples«. 

BOHINJ - Ob 10. uri se bo pri
čelo smučarsko podzvezno prven
stvo v veleslalomu. 

K R O P A - Tu se bo prav tako 
ob 10. uri pričelo podzvezno pr
venstvo v smučarskih skokih. 

MOJSTRANA - Smučarsko pod
zvezno prvenstvo v tekih se bo tu
di v Mojstrani pričelo ob 10. uri' 

S K O F J A L O K A - Danes ob 20. 
uri bodo v dvorani DPD »Svobo
da« člani Dramske sekcije iz Škof
je Loke uprizorili mladinsko igro 
»KEKEC«. Igro bodo ponovili 1 
nedeljo cb 16. in zvečer ob 20. uri. 

PREDOSLJE - Danes ob 1!). url. 
bodo v Prosvetnem domu pričeli 
s plesnimi vajami, ki jih organizi
ra tamkajšnja mladinska organi
zacija. 

Markovič II je s pridom uporabil 
to novost in prav smešno je bilo 
videti take igralce kot so Sido aH 
Larsson, kako j im je žoga odle
tela daleč preko mize ali pa zelo 
visoko na nasprotnikovo stran, 
kar je bilo seveda za zaključni 
udarec najprikladneje. Pri »top-
spinu« se da žogi zelo veliko ro
tacijo. Njen let je precej počasen, 
dokaj visok, na nasprotnikovo 
stran pa je bolje, če pade čim 
bolj pri mreži. Tedaj nenadoma 
hitro odskoči in edina uspešna 
obramba je žogo »stopati«. Seve
da je boljša še preventiva: n« 
sme se nasprotniku močno rezati 
žoge, ker »top-spin« ima isto 
smer rotacije kakor rezana žoga 
in s tem je novi udareq še ne
ugodnejši. 

Zadnji dan smo si ogledali tudi 
glavne znamenitosti angleške pre
stolnice. Bi l i smo na Trafaiga* 
Squaru, velikem trgu, kjer je Nel-
sonov spomenik, Piecadiliju, pra
vemu centru Londona, poznanem 
predvsem po nočnem življenj* 
videli smo VVestminstrsko palačo 
z Big-Benom tudi od znotraji 
Buckinghamski dvorec s slovitim* 
negibnimi stražniki, predvsem P* 
je znan muzej voščenih figur Mi
ne Tussand. Tako smo se »oseb^ 
no« snoznali z vsemi veličinam 1 

človeškega rodu in se srečali cel° 
z maršalom Titom. 

V nadeljo zjutraj smo odpot^ 
vali iz Londona domov, zadovolj
ni, obenem pa smo se zaveda*' 
odgovornosti, ki smo si jo s te*" 
uspehom prevzeli, kajti sve tov i 
prvenstvo v Pekingu je pred " a * 
mi in če se bo Jugoslavija ude
ležila tega velikega tekmovanj8' 
bo treba braniti ugled, ki smo i% 

na zadnjih turnirjih po Evropi d 0* 
segli. J A N E Z TERAN 

http://Zgornjcsav.sk

